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ҚАЗАҚСТАН
ТЕМIРЖОЛШЫСЫ

Соның нәтижесінде 
өз қызметіне олардың                                           
93 пайызы лайықты деп  
танылған, бұл 747 адам. Ал 
қалған 6,6 пайызы, яғни 53 
адам аттестациядан қай-
та өтеді. Өкінішке орай, 3 
адам өз қызметіне лайықсыз 
деп танылды. Биыл ҚТЖ-да 
персоналды аттестациялау 
үдерісін одан әрі жетілдіру 
жоспарлануда. 

Бұл туралы жақында ком-
панияның кадр саясаты бой-
ынша өткен жиында Адами 
ресурстарды басқару депар-
таментінің бас менеджері 
Жанар Бейжанова баянда-
ды. Оның айтуынша, ком-
панияда жұмысшылардың 
қызметін бағалау жыл бой-

ына жүзеге асырылады. Осы 
ретте қызметкердің мақсат 
қоюы, сол мақсаттардың 
орындалу деңгейіне ұдайы 
мониторинг жүргізу, құзы-
реттілік бойынша бағалау 
және өзін-өзі бағалау, кали-

брлеу сессияларын жүргізу, 
нәтиже бойынша жұмысшы-
лармен конструктивті және 
тұрақты кері байланыс орнату                                               
жұмыстары жүргізіледі. 

«Былтыр бірінші тоқсанда 
2020 жылдың қорытындылары 
бойынша компания тобында 

жұмысшылардың қызметін 
кешенді бағалау нәтижелері 
шығарылды. Бағалау периме-
трі екі есе, яғни 1161 адамнан 
2649 адамға дейін көбейтілді. 
Нәтижесінде 393 қызметкер 
кадрлық резервке алынды, 

бұл – жалпы көлемнің 15 пай-
ызы. Олардың 58-і ротацияға 
ие болды. Қызметті бағалау 
құрылымдық бөлімшелерде 
ғана емес, сонымен қатар 
ұлттық компанияның еншілес 
ұйымдарында да жүргізіледі. 
2021 жылдың қорытындысы 

биыл наурыз айында шығары-
лады», – дейді Ж.Бейжанова. 

Қызметті бағалау үдерісі 
кезең-кезеңімен енгізіледі. 
Алдымен жалақының грейдтік 
жүйесіндегі әкімшілік-басқару 
персоналы кіргізіледі, одан 
әрі еңбекақының тарифтік 
және сатылық жүйесіндегі 
еншілес ұйымдар мен фили-
алдардың жұмысшыларының 
қызметін жартыжылдық баға-
лау жоспарлануда. Былтыр 
алғашқы жартыжылдықта 
орталық аппарат жұмыс-
шылары үшін бағалаудың 
осы түрі HR KPI жүйесінде 
автоматтандырылды. Бұрын 
бағалау қағаз түрінде қолмен 
жиналатын, бұл ұзақ уақыт 
алатын. Автоматтандырылған 
жүйенің енгізілуімен жи-
нақтау үдерісі айтарлықтай 
қысқарған. 

БАҒАЛАУ ПЕРИМЕТРІ 2 ЕСЕ, ЯҒНИ 1161                         
ЖҰМЫСШЫДАН 2649 ЖҰМЫСШЫҒА ДЕЙІН 
КӨБЕЙТІЛДІ. ОСЫЛАЙША 393 ЖҰМЫСШЫ 
КАДРЛЫҚ РЕЗЕРВКЕ АЛЫНДЫ, БҰЛ – ЖАЛПЫ 
КӨЛЕМНІҢ 15 ПАЙЫЗЫ.

 ЦИФРЫ ГОВОРЯТ 
БОЛЕЕ 

ГРУЗА ПЕРЕВЕЗЕНО В 2021 
ГОДУ ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫМ 
ТРАНСПОРТОМ 
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2021 ГОД АО «НК «ҚТЖ» 
ПРИОБРЕЛО 

ПАССАЖИРСКИХ ВАГОНА
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ДИАГНОСТИЧЕСКИМИ 
СРЕДСТВАМИ ПРОВЕРЕНО 
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ВЫДЕЛИЛО АО «НК «ҚТЖ» 
НА ПОВЫШЕНИЕ ЗАРПЛАТЫ 
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РАБОТНИКОВ

Кадр саясаты
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В порту Курык внедрена система 
менеджмента качества ИСО14001:2015 
« С и с т е м а  э к о л о г и ч е с к о г о                                                                             
менеджмента» для получения ста-
туса «зеленого» порта в Каспийском 
регионе (EcoPorts).

EcoPorts – главная экологическая ини-
циатива европейского портового сектора, 
которая предоставляет портам и портовым 
терминалам инструменты для создания 
собственной системы управления окру-
жающей средой на основе руководящих 
принципов ECOPorts PERS (СЭЭП).

Проект имеет важное значение для 
развития инфраструктуры морских 
трансконтинентальных грузоперево-
зок, упрощения таможенных процедур 
посредством внедрения цифровизации, 
подготовки и обучения отечественных 
специалистов, отметили в пресс-службе 
порта Курык.

Его реализация позволит снизить нега-
тивное воздействие порта на окружающую 
среду, в том числе через использование 
возобновляемой энергии, и в целом 
улучшить экологическую ситуацию в 
Каспийском регионе, а также получить 
финансовую поддержку экологических 
проектов в ТОО «Порт Курык» от ОБСЕ. 
Кроме того, проект даст новые возмож-
ности для развития взаимоотношений 
с европейскими странами и увеличит 
грузопоток через порт Курык. 

По итогам прошлого года паромный 
комплекс Курык обработал 413 судов. Цель 
на ближайшую перспективу – достичь и 
удержать лидирующие позиции по об-
служиванию экспортных и транзитных 
грузопотоков в Каспийском регионе, 
обеспечив высокий качественный уровень 
услуги, стабильности и точности.

Любовь РОВБА, Нур-Султан

«ЗЕЛЕНЫЙ» 
ПОРТ  РЕГИОНА

Глава государства также отметил 
стратегический характер казахстан-
ско-китайского сотрудничества в об-
ласти логистики. Казахстан обладает 
огромным транзитным потенциалом, 
имея общую границу с лидером мировой 
торговли – КНР. Фактически активное 
развитие страны началось еще в 1991 
году, с началом стыковки рельсов на 

границе с Китаем, а в последние десять 
лет – со стартом проекта «Один пояс 
– Один путь» – развитие стало более 
интенсивным.

– Такие совместные инфраструктурные 
проекты, как терминал в Ляньюньгане, 
сухой порт в Хоргосе и автомагистраль 
«Западный Китай – Западная Европа», 
стали опорными звеньями мегапроекта 
«Один пояс – Один путь», – сказал он. 

Напомним, данный проект, объе-
диняющий страны по историческому 

маршруту Великого Шелкового пути, 
председатель КНР Си Цзиньпин впервые 
обнародовал во время своего визита в 
столицу Казахстана.

На сегодняшний день, по словам 
специалистов, большая часть товаров 
доставляется из Китая в ЕС железно-
дорожным транспортом. Причем вну-
шительная часть проходит именно по 
территории Казахстана. 

Аналитики отмечают, что инициати-
ва «Один пояс – один путь» интересна 

ВЕРНЫЙ  ВЕКТОР  СОТРУДНИЧЕСТВА
В своем недавнем выступлении на саммите «Центральная Азия – 
КНР», приуроченном к 30-летию установления дипломатических 
отношений, Президент Казахстана Касым-Жомарт Токаев дал 
оценку сотрудничеству между странами Центральной Азии и 
Китая. Он подчеркнул, что в целом за минувшие три десятилетия 
государства Центральной Азии выработали действенную модель 
сотрудничества, основанную на добрососедстве и неизменной 
поддержке друг друга. 

Асель ШАЙХЫНОВА
Нур-Султан

70 МЛРД ТЕНГЕ

450 000КМ

Ұлттық компанияның 
жаңа құрылымы бекітілген 
Директорлар кеңесінің оты-
рысында «Самұрық-Қазына» 
АҚ әзірлеген іс-шаралар 
жоспарын іске асыру сөз 
болды. Сонымен қатар, 
биыл, 2022 жылдың 1 қаңта-
рынан бастап «ҚТЖ» ҰК» 
АҚ өндірістік қызметкер-
лерінің жалақысы өсті. 
Бұл мақсатқа компания 
тарапынан 70 млрд теңге 
бөлініп отыр.   

Әрине, бұл – сала ең-
беккерлері үшін жағымды 
жаңалық. Ауа-райының 
қолайсыздығына қарамай, 

жыл он екі ай ауыр жұмыс 
атқаратын өндірістегі жұ-
мысшылардың жағдайы 
бәрінен бұрын қарасты-
рылып, еңбегіне қарай ала-
тын жалақысы да сай болуы 
керек. Ұлттық компанияда 
осыған басымдық беріліп 
отырғаны теміржолшылар 
көңілінен шығатыны анық.  

Жалпы жыл басталысымен 
барлық құрылымдық ме-
кемелер өткен жылға есеп 
бере бастауы – дәстүрлі 
шара. Өткен аптада кадр 
саясаты бойынша былтырғы 
атқарылған жұмыстар 
қорытындыланған. Енді 
директорлар кеңесі жағым-
ды жаңалықпен қуантып  
отыр. Былтыр компания 

қызметкерлерінің айлық 
жалақысы 22 пайызға өскені 
белгілі. 2021 жыл ұлттық 
компания үшін табысты 
жыл болып отыр, жүк ай-

налымы 239  млрд т-км 
неттоға жеткізіп, Қазақстан 
арқылы өтетін транзит                                                             
1 млн ДФЭ-ден асқан. Мың 
шақырымнан астам темір 

жол жаңартылса, соның 
ішінде 582 км бойынша 
күрделі жөндеу жүргізілген.  

Суретті түсірген 
Александр ЖАБЧУК       

ДИРЕКТОРЛАР КЕҢЕСІНІҢ 
ОТЫРЫСЫ ӨТТІ 

Райхан РАХМЕТОВА,
Нұр-Сұлтан

«Қазақстан темір жолы» ҰК» 
АҚ-да Ұлттық компания дирек-
торлар кеңесінің отырысы өтті.  
Отырыстың күн тәртібінде 
бірнеше мәселе қаралды. 

Министр финансов РК                             
Ерулан Жамаубаев и пред-
седатель правления АО «НК 
«ҚТЖ» Нурлан Сауранбаев 
проинспектировали работу 
сухого порта «KTZE-Khorgos 
Gateway», пунктов пропуска 
«Нур жолы» и «Алтынколь». 

В ходе рабочей поездки про-
ведена встреча с участниками 
внешнеэкономической дея-
тельности, на которой были 
обсуждены вопросы повышения 
прозрачности ведения бизнеса 
на казахстанско-китайской 
границе. 

По итогам поездки от занима-
емых должностей освобождены 
начальники приграничных 
железнодорожных станций 
Достык и Алтынколь. 

Напомним, Президент РК                          
Касым-Жомарт Токаев поручил 
провести комплексную про-
верку и обеспечить порядок на 
таможенной границе.

Алинур КУДАЙБЕРГЕН, 
Нур-Султан

ЦЕЛЬ – 
УСЛЫШАТЬ 
ГОЛОС БИЗНЕСА

АТТЕСТАЦИЯЛАУ  НӘТИЖЕСІ  НЕНІ  КӨРСЕТТІ?   
Компанияда аттестациялау рәсімін жетілдіру мақсатында былтыр                 
Жұмысшыларды аттестациядан өткізу ережесіне өзгертулер мен                                     
толықтырулар енгізілді. Жыл қорытындысы бойынша компания 
әкімшілік персоналының ішінен 803 қызметкер аттестациядан өткен.

Ұлан ОРАЗ,
Нұр-Сұлтан

250МЛН ТОНН

Китаю, во-первых, тем, что путь через 
Казахстан в среднем на три-четыре дня 
быстрее, чем через Монголию и Россию, 
во-вторых, открытостью казахстанско-
го Правительства к сотрудничеству с 
Поднебесной.  

По словам министра индустрии и 
инфраструктурного развития РК Бей-
бута Атамкулова, в ближайшие пять 
лет будет реализовано 112 инфра-
структурных проектов. Это указывает 
на заинтересованность Казахстана как 
в создании хорошей инфраструктуры, 
так и в готовности к сотрудничеству с 
Китаем. 

При этом по объемам перевозок 
Китай – ЕС – Китай лидер перевозок 
– электроника. В целом, в 2021 году 
объем контейнерных транзитных 
перевозок через Казахстан вырос до 
миллиона ДФЭ. 

Объемы достаточно показательны, и 
могут быть увеличены за счет модерни-
зации железнодорожных терминалов в 
Достыке и Алтынколе, а также общего 
ускорения перегрузки поездов на ки-
тайско-казахстанской границе. 

ТРАНЗИТ

ЦЕНТРАЛЬНАЯ АЗИЯ ИМЕЕТ ОГРОМНЫЕ ТРАНСПОРТНЫЙ И ЛОГИСТИЧЕСКИЙ ПОТЕНЦИАЛЫ В СИСТЕМЕ 
МИРОХОЗЯЙСТВЕННЫХ СВЯЗЕЙ. ПО ТЕРРИТОРИИ КАЗАХСТАНА ПРОХОДИТ 11 МЕЖДУНАРОДНЫХ ТРАНЗИТНЫХ 
КОРИДОРОВ. ИЗ НИХ 5 ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫХ И 6 АВТОМОБИЛЬНЫХ МАРШРУТОВ ОБЕСПЕЧИВАЮТ ВЫСОКУЮ 
СКОРОСТЬ ДВИЖЕНИЯ ГРУЗОВ В НАПРАВЛЕНИЯХ «ВОСТОК – ЗАПАД» И «СЕВЕР – ЮГ».  

Касым-Жомарт ТОКАЕВ, 
Президент Республики Казахстан
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ТӘРТІП

Ақтөбе станциясындағы 
теміржол аумағынан желілік 
полиция бөлімі бір жылда жүзден 
аса қылмыстық әрекетті тір-
кеді.  Сонымен қатар теміржол 
вокзалы аумағында бір жылда 
3000-нан аса адам әкімшілік 
жауапкершілікке тартылған. 

БЕЙНЕКАМЕРАЛАРДЫ 
КӨБЕЙТУДІ СҰРАЙДЫ

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

Жан ПЕРДЕБЕК,
Шымкент

Жансая СЫДЫҚБАЙ,
Түркістан

ТАСЫМАЛ

СТАНЦИЯ
 ТЫНЫСЫ

ҚАУІПСІЗДІК

ӨНДІРІСТІК ЖАРАҚАТҚА 
ЖОЛ БЕРМЕГЕН  

Өткен жылы Жамбыл жүк та-
сымалы бөлімшесі мен маги-
стральдық желісінде қозғалыс 
қауіпсіздігін бұзудың 13 жағдайы 
тіркелген: пойыздың 1 сағаттан 
артық кешігуі 3 мәрте қайта-
ланса, 1 рет жолдағы қарсы 
келу жағдайы орын алған.

Сонымен қатар, пойыздың адамдарды қағып кету дерегі 
3 мәрте, жол-көлік оқиғасы 2 рет, мал қағып кетуі 1 рет,  
басқа да бұзушылықтар тіркелген. Бір тәуірі, өндірістік 
жарақаттану деректерін төмендетуге қол жеткізілген. 
Былтыр бөлімшеде бірде-бір өндірістік жарақаттану 
орын алмағаны – еңбек қауіпсіздігін қамтамасыз ету, 
қызметкерлердің денсаулығы мен өмірін сақтауға 
бағытталған іс-шаралар жемісі деп бағалаған жөн.     

Бөлімшеде пойыздар қозғалысы қауіпсіздігінің 
жай-күйін жақсарту мен тасымалданатын жүктердің 
сақталуын қамтамасыз ету бағытында бірқатар іс-ша-
ралар қолға алыныпты. Айталық, станциялар мен 
бөлек пункттерде 65 техникалық тексеру жүргізіліпті. 
72 селекторлық кеңесте осы бағыттағы көрсеткіштер 
сараланып, зерделенген. Сонымен қатар, полиция өкіл-
дерінің, көліктік бақылаудың аумақтық органдарының, 
бөлімше шекарасындағы қызметтердің қатысуымен 
үйлестіру кеңестерінің 4 отырысы өткен. Онда бірлес- 
кен іс-шараларды өткізу негізінде бірқатар мәселелер 
қаралған. Сонымен қатар түсіндіру жұмыстары 810 
азаматты қамтып, теміржолдардың қауіптілігі мен 
қағидалары туралы әңгімелер жүргізілген, жадынамалар 
мен бейнероликтер таратылып, теміржолдардан өту 
ережелері сөз болған.  

Станцияларда технологиялық процестерді норма-
тивтік-техникалық қамтамасыз ету бойынша желілік 
қызметкерлердің лауазымдық міндеттерін орындау 
мәніне 98 жоспардан тыс тексеру жасалып, ай сайын 
құрылымдық кәсіпорындар басшыларының адамдардың 
және малдың станциялық жолдарға шығып кетуінің 
алдын алу тақырыбындағы тыңдаулары өткен. Стандарт-
ты емес жағдайлар туа қалған жағдайда персоналдың 
іс-қимылы бойынша жоспардан тыс 15 техникалық 
сабақ ұйымдастырылыпты.  

Әсел ЖАЙНАҚОВА,
Тараз

Бұл туралы бөлімшенің ди-
ректоры міндетін уақытша 
атқарушы Дүйсенбек Сыдықов 
айтып берді. Оның мәліметінше, 
былтырғы жүк тиеу көлемін 
2020 жылмен салыстырғанда да 
өсім бар, нақтылай айтқанда, 
8 707 вагон немесе 600 657 
тонна көп. 

«Есепті кезеңдегі жүк тиеу 
көрсеткіштерін жекелей тіз-
бектейтін болсақ, тас көмірдің 
көлемі 123,3 мың тоннаға, 
мұнай – 71,4 мың тоннаға, 
қара металл – 9 мың тоннаға, 
металл конструкциялары – 0,4 
мың тоннаға, металл сынықта-
ры – 17,1 мың тоннаға, хими-
каттар – 11,9 мың тоннаға, 
өнеркәсіптік шикізат 3,7 мың 
тоннаға ұлғайғанын аңғарамыз. 
Сонымен қатар граншлак – 54,6 
мың тоннаға, астық – 3,7 мың 
тоннаға, ұн – 0,1 мың тоннаға, 
контейнерлердегі жүктер 4,4 
мың тоннаға артық тиелген», 
– деп толықтырды Дүйсенбек 
Тұрғынбайұлы.

Станция бастығы Рысжан Жа-
манғараевтың айтуынша, тек  
өткен жылы 27 925 вагон жүк 
артылған, оның 1665 вагоны 
«Қазтеміртранс» АҚ тиесілі. Биыл 

жүк тиеуді отыз мың вагонға 
дейін жеткізбек. Бір ғана қаңтар 
айында жоспарды үш мың вагонға 
жеткізу көзделіп отыр. 

Қазіргі кезде Меңлібай стан-
циясында штат бойынша тоғыз 
адам жұмыс істейді, оның төртеуі 
станция кезекшісі, екі тауар кас-

сирі, екі жүк қабылдап-тапсырушы 
еңбек етеді. Станция жаңа болған 
соң заманауи жабдықтармен 
жарақтандырылған, бүкіл сигнал 
мен бұрма бағыттамалары бір 
орталықтан басқарылатын МПЦ-2 
жүйесі жұмыс істейді. Бұдан бөлек, 
KTZ HSE мобильді қосымшасына 

ЖҮК ТИЕУ КӨРСЕТКІШІН 
«ҚАЗФОСФАТ» ПЕН «ЕВРОХИМ» АРТТЫРДЫ

Жамбыл жүк тасымалы бөлімшесі өткен жылы 
144 690 вагонға 9 564 000 тонна жүк артқан. 
Демек, тәулігіне 396 вагонға 9 564 тонна жүк 
тиеліпті. Бұл жоспарлы міндеттеменің 100,5 
пайызға орындалғанын көрсетеді. Яғни, жүк 
тиеу жоспары 53 131 тоннаға артық деген сөз. 

АЙМАҚ

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

Жарма-Шар телімінің 817,1 
шақырымында орналасқан                 
3-класты Жаңғызтөбе станциясы 
бүгінде құрылымдық тұрғыдан 
жаңартылып жатыр. Бұл жайт 
әсіресе соңғы бес жылдың ішінде 
күрт қарқын алған. Жолаушы-
ларға қызмет көрсету саласы 
ғана емес, өндіріс көлемі де жыл 
санап арту үстінде. Осы өңірдегі 
қайтадан ашылған кен орында-
рынан құрамында алтыны бар 
сульфидті руда өндіру жолға 
қойылғалы бері жүк тиеу көлемі 
ғарыштық жылдамдықпен өсті. 
Сәйкесінше, ұлттық компания 
мен бөлімше басшылығы та-
рапынан жасалған оңтайлы 
жағдайлар жүк айналымына, 
жалпы өндіріске серпін берді. 
Мәселен, 2016 жылдан бастап 
бүгінгі күнге дейін вагондарға 
жүк тиеу көлемі бірнеше есеге 
өсіпті. Яғни, осыдан он жыл 
бұрын небары 296 вагонға жүк 
артылса, өткен жылы 7 200 вагон 
жөнелтілді. Ал, биылғы жылғы 
болжамды жоспар бойынша жүк 
тиеу 8 000 вагонға жеткізілмек.

Сонымен бірге, мемлекеттік 
«Нұрлы жол» бағдарламасы 
аясында халықаралық маңызға 

ЖАҢҒЫЗТӨБЕДЕ  ЖАҢАЛЫҚ  КӨП
Соңғы ширек ғасырда  жаңарудың сан түрлі сатысынан өтіп, 
жаңғырған станциялардың бірі  – байырғы Түрксіб магистралінің 
бойында орын тепкен Жаңғызтөбе станциясы.

ие Қалбатау-Майқапшағай күре 
жолының күрделі жөндеуден 
өтуі себепті «Қазавтожол» АҚ 
тапсырысы бойынша қиыршық 
тас, құм, дизельді отын мен 
битум тәрізді бірқатар құрылыс 
заттары да үздіксіз жеткізілуде. 
Атап айтсақ, станция бойынша 
2016 жылдан бері жүк түсіру 
193 пайызға өсіпті. Дәл осы 
жылы 802 вагон жүк түсірілсе, 
өткен жылы оның көлемі 2000 
вагонға артты. Ал, биылғы жылға 
жасалған болжам 2 300 вагон 
жүк түсіру болып отыр. 

Бүгінде Жаңғызтөбе станциясы 
бойынша айына шамамен 800-
850 тонна жүк артылуда. Өндіріс 
көлемінің артуына байланысты 
ай сайын дерлік жаңадан жұмыс 
орындары ашылып, жолшылар, 
байланысшылар, сонымен қатар 
пойыз құрастырушылар жұмысқа 
алынған.  

Клиенттермен жұмыс ерекше 
жолға қойылған. Мәселен, жүк 
түсіру бойынша түрік және қытай-

лық компаниялардың аймақтық 
өкілдерінен өтініштер келіп 
түсуде. Осылайша станцияның 
жүк айналымы бойынша әке-
летін жылдық табысы миллиард 
теңгеден асады. Осыған орай 
Жаңғызтөбеге екінші класты 
станция дәрежесін беріп, өн-
дірістің ұлғаюына сәйкес бірқатар 
күрделі қызметтік өзгерістер 
енгізу көзделуде. 

Жалпы, жаңғырған Жаңғызтөбе 
станциясы ұлттық компанияның 
бүгінгі жетістіктерін әйгілеп 
тұр десек, қателеспейміз. Тек 
жүк айналымы бойынша ғана 
емес, аймақтағы жолаушы та-
сымалында маңызды нысанға 
айналған теміржол вокзалы 
да жаңартылыпты. Тәулігіне 
шамамен 80-100 жолаушы шар-
тараптан келіп түседі. Олар үшін 
қолайлылық арттырылған. 

Инфрақұрылымды дамыту 
мақсатында станция басшысы 
Азамат Нұрғалиев бастаған 
жергілікті теміржолшылар жыл 

басынан бері қарқынды жұмыс 
жүргізуде. Теміржолшылардың 
күш салуымен кеңес дәуірінде 
тоқтап қалған қосымша кірме 
жолдар қайтадан іске қосылыпты. 

– Аймақ бойынша, өткен ға-
сырдың 90-шы жылдары орын 
алған тоқырау тұсында жабылып 
қалған байырғы кен орындары 
қайта ашылып жатыр. Соның 
нәтижесінде әлеуетті клиент-
тер тарапынан тұйық желілер 
салуға байланысты ұсыныстар 
көптеп түсуде. Сондай-ақ, пай-
даланусыз қалған кірме жолдар 
мен қосалқы жолдар толықтай 
орташа жөндеуден өтті. Бұдан 
өзге теміржол вокзалына жаңадан 
су жүйесі тартылып, кең көлемде 
күрделі жөндеуден өтті, – дейді 
станция басшысы.

Қазіргі уақытта 100-ден аса 
теміржолшы тұратын шағын 
кент осылайша ұлттық компания 
тарапынан жасалған бастамалар 
нәтижесінде өркендеу үстінде. 

Суреттерді түсірген автор 

БИЫЛҒЫ МЕЖЕ – 30 МЫҢ  ВАГОН
Шымкент теміржолы бөлімшесіне қарасты 
Меңлібай станциясы – аймақтағы жаңа жо-
баның бірі. Түлкібас ауданындағы Састөбе 
мен Көктерек станциясы аралығында 3354 
шақырымдағы бесінші пикетте орналасқан 
Меңлібайдан негізінен қиыршық тас тиеледі.   

станция жұмысшыларының бәрі 
тіркелген. 

Меңлібай станциясында бес жол 
бар, оның бірінші және екіншісі 
басты жолдар, қалғаны жанама 
жолдар. 15 бағыттамалық бұрма-
ның барлығы да электрлендіріл-
ген, орталыққа қосылған. 2015 
жылдан бастап жұмыс істеп келе 
жатқан станциядан «Кас-Бетон» 
ЖШС цементке қосатын қиыршық 

тастарды артады. Күніне кем 
дегенде 50 вагон тас жөнелтіледі. 

Станция жуырда өткен «Тежегіш 
башмакқа – ерекше бақылау» 
айлығы барысында жылжымалы 
құрамды нұсқаулыққа сәйкес 
бекітуді және тежегіш башмак-
тарын дұрыс есепке алуды пы-
сықтаған.  Сондай-ақ «Маневрлік 
жұмыс және вагондарды бекіту» 
айлығы барысында барлық кезек-

шілермен қозғалыс қауіпсіздігі 
туралы жоспардан тыс техникалық 
сабақтар өткізілген.   

«Айлық аясында бес іс-шараға 
акт жасап, қозғалыс қауіпсіздігінің 
мүлтіксіз жұмыс жасауына күш 
салдық. Нормативтік-техникалық 
құжаттама мен станция құжа-
тына сәйкес талаптарды сақтау 
үшін қосымша екі рет тексеру 
жүргіздік. Вагондарды бекітуге 
арналған тежегіш табандықта-
ры мен құрылғыларды есепке 
алу, сақтау, таңбалау, пайдалану 
тәртібін жұмысшыларға көрсеттік. 
Мұндай айлықтар мен онкүндік-
тер станция жұмысының сапалы 
орындалып әрі қауіпсіз болуын 
қамтамасыз ете түседі», – дейді 
станция басшысы Р.Жаманғараев. 

Суретті түсірген автор 

Тәртіп сақшылары саладағы қауіпсіздік пен теміржол 
мүлкінің қолды болмауы үшін бейнебақылауды көбейту 
керегін айтады. Сонда Мұғалжар ауданындағы Ақкемер 
станциясынан бастап Мәртөк ауданындағы Жайсан 
станциясына дейін ұзындығы 194 шақырымды алып 
жатқан жол телімінде орналасқан 10 станция, 9 разъ-
езд, 8 вокзал және 1 халықаралық әуежай қауіпсіздігін 
толық қамтамасыз етуге мүмкіндік туады деп санайды 
тәртіп сақшылары. Бұл туралы жауапты орындарға 
ұсыныс та берілген.  

Желілік полицияның бөлім бастығы Айбек Бекжанов 
жыл ішінде жолаушыларға жайлы жағдай жасау үшін 
теміржолшылармен бірлесіп жасаған жұмыстарды ата-
ды. Халықпен тиімді кері байланыс орнату ашықтық, 
адамдардың мұң-мұқтажына жедел назар аудару сын-
ды мәселелер негізгі басымдықтар санатына кіретінін 
жеткізді. Сондай-ақ, теміржол көлігі арқылы есірткі 
тасымалдаушыларға тосқауыл қою мақсатында атқа-
рылып жатқан жұмыстарды да атап өтті.   

«Өткен жылы желілік полиция қызметкерлері теміржол 
бойынан есірткі заттарының заңсыз айналымына 
қатысты 40-тан аса дерек анықтады. Оның ішінде 
осы теміржол арқылы ірі көлемде тыйым салынған 
затты тасымалдамақ болған бір адам ұсталды», – дейді 
Айбек Бекжанов. 

Былтыр экспорттық тауарлар 
1 719,6 мың тонна болыпты, 
бұл алдыңғы жылдың сәйкес 
кезеңімен салыстырғанда 612,3 
мың тоннаға немесе 145,3 пай-
ызға өскен. Бұл «Қазфосфат» 
ЖШС-ның сары фосфоры мен 
аммофосты, «Еврохим Қара-
тау химиялық тыңайтқышы» 
ЖШС мен «ТМЗ» ЖШС-ның 
ферроқорытпа шығаратын 
өнімдері көлемінің артуы есебі-
нен мүмкін болған.

Бөлімше басшысы өткен жылы 

автомобиль көлігінен теміржол 
көлігіне 150 вагон немесе 9 
000 тонна жүк тартылғанын 
атап өтті. Ал тасымалданатын 
жүктерден түскен табыс 22 млн 
500 мың теңгені құраған. Тек 
«КТТ» АҚ-ның 50 368 вагонына 
жүк артылған.

Д.Сыдықов бөлімшенің осы 
жылғы жоспарларымен де 
бөлісті. Айталық, «Еврохим 
Қаратау» ЖШС индустриялық 
аймақтарын дамыта отырып, 
шығарылатын өнім көлемін 

ұлғайту есебінен жүктерді ти-
еуді 2 пайызға, оның ішінде 
экспорттық қатынасты 1 пай-
ызға ұлғайту көзделіп отыр 
екен. Мұнда тыңайтқыштар 
тасымалы шамамен 43,9 мың 
тоннаға арта түседі. 

«Сонымен қатар «ЖЦПК» ЖШС 
цементін – 75,2 мың тоннаға, 
«Қазфосфат» ЖШС химиялық 
тыңайтқыштарын – 290,7 мың 
тоннаға, «Кнауф гипс» ЖШС 
гипстерін – 44,9 мың тоннаға; 
«Балқаштүстімет» ӨБ түсті кенін 
16,5 мың тоннаға көбірек тие-
мекпіз», – деді ол. 

«КТТ» АҚ вагон паркінің жалпы 
тиеу үлесін 65 пайызға дейін 
арттыру да жоспарда бар. Ауыр 
салмақты және рейстік қозғалыс 
үлесін 0,6 пайызға, қозғалыс- 
тың нормативтік графигі мен 
пойыздарды қалыптастыру 
жоспарының рөлін кеңейтіп, 
пойыздар қозғалысының нұсқа-
лық кестесін 0,1 пайызға сақтау 
сынды перспективалар да жіті 
назарға алынады.

«Шығындарды қысқарту жөнін-
дегі іс-шаралар мен бағдарла-
маларды әзірлеу және енгізу 
жолымен қызметтің тиімділігін 
ретке келтіреміз. Қозғалыс 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету 
және еңбекті қорғау мәселелері 
бойынша ішкі жергілікті нор-
мативтік-техникалық актілерді, 
нормативтік-техникалық құ-
жаттаманы жетілдіреміз», – деді 
жауапты маман.

Суретті түсірген автор 

Асхат РАЙҚҰЛ,
Жамбыл облысы
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В мероприятии с участием чле-
нов Генерального совета ФПРК 
и представителей профсоюзных 
организаций всех отраслей и ре-
гионов страны приняло участие 
руководство ОО «Казахстанский 
отраслевой профсоюз работни-
ков железнодорожного, автомо-
бильного, воздушного и водного 
транспорта». 

Открывая заседание, председа-
тель Федерации профсоюзов РК 
Сатыбалды Даулеталин призвал 
коллег к укреплению профсо-
юзного единства в выработке 
системных мер по формированию 
новой социально-экономической 
политики Казахстана.

– Инициативы Президента 
страны по введению новой эко-
номической политики – сегодня 
самый важный вопрос в свете 
трагических январских событий, 
– подчеркнул он.

Предложения по качественному 
совершенствованию трудового и 
профсоюзного законодательства 
поступили от 19 отраслевых про-
фсоюзов и 14 территориальных 
объединений профсоюзов. В 
большинстве своем они касаются 
вопросов повышения, индексации 
заработной платы, снижения пен-
сионного возраста работников, 
безопасности труда, развития 
социального партнерства и т. д. 

Предложения от ОО «Казпро-
фтранс» на заседании озвучил 
заместитель председателя  Цен-
трального совета профсоюза 
Бакытжан Куанышев, который 

отметил актуальность внесения 
законодательных изменений по 
вопросам повышения оплаты труда. 

– В  трудовом законодательстве 
РК необходимо закрепить нормы  
по обязательной ежеквартальной 
индексации заработной платы на 
опережение инфляции, – отметил 
он. – Кроме того, нужно установить 
постоянные региональные коэф-
фициенты по оплате труда с учетом 
особых климатических условий и 
потребительской корзины. 

Еще одной важной инициативой, 
предложенной Казпрофтранс, 
стало снижение пенсионного 
возраста для работников, занятых 
на тяжелых работах, с вредными 
и опасными условиями труда. 
Предусмотреть более ранний 
выход на пенсию для мужчин с 
60 лет, для женщин  – с 58.

– На сегодняшний день ма-
шинисты локомотивных бригад 
выходят на заслуженный отдых в 
57 лет по отраслевому пособию. 
Мы же добиваемся официального 
снижения пенсионного возраста 
как для машинистов, так и для 23 

других профессий с вредными и 
тяжелыми условиями труда. К этой 
категории относятся монтеры пути, 
составители поездов, осмотрщи-
ки вагонов и т. д., – подчеркнул 
Бакытжан Куанышев.

Наряду с этим отраслевой про-
фсоюз предложил установить 
размеры социального пособия 
по временной нетрудоспособ-
ности работникам до 100% от 
средней заработной платы. В 
объем страховых выплат включить 
несчастные случаи от внезапного 
ухудшения здоровья работника, 
произошедшие на производстве, 
с тяжелыми или смертельными 
последствиями, независимо от 
стажа работы на производстве.

– Анализ последних лет пока-
зывает, что значительно увеличи-
лось число несчастных случаев, 
связанных с резким ухудшением 
здоровья на рабочем месте. 
Связать внезапную смерть с 
производством сейчас по разным 
причинам очень затруднительно, 
профессиональное заболева-
ние при этом не выявляется,                                                   

ПУЛЬС ОТРАСЛИ

ПЕРЕВОЗКИ

В период снегопадов и метелей наиболее 
уязвимыми местами на железнодорожных 
путях являются горловины станции, где рас-
положены централизованные стрелочные 
переводы, а также горочные и подгорочные 
пути. Для исключения сбоев в движении 
поездов из-за снежных заносов в северной 
горловине станции Илецк произведена 
массовая уборка снега, закидка с путей и 
его вывоз. На закидку снега привлечены 62 
человека – работники Илецкой дистанции 
пути (ПЧ), Илецкой дистанции сигнали-
зации и связи (ШЧ), Илецкой дистанции 
электроснабжения (ЭЧ), восстановительного 

поезда, ПТО и самой станции Илецк.  
 С привлеченными работниками инструк-

таж по технике личной безопасности при 
производстве работ по очистке путей и 
стрелочных переводов провела инженер 
по охране труда ПЧ Дина Султангереева. 
Руководителем работ на снегоуборочной 
машине СМ-2 назначен исполняющий 
обязанности заместителя начальника ЛЭП 
по хозяйству пути и сооружений Гариполла 
Шигебаев. Для работников, занятых на 
очистке путей и стрелочных переводов от 
снега, созданы безопасные условия труда, 
обеспечена устойчивая работа громкогово-
рящей связи и радиосвязи, используемой 
для оповещения о приближении поездов 
и маневровом передвижении локомотивов 

по горловине станции или стрелочному 
району. Привлеченных на закидку снега 
обеспечили горячим питанием. Для обогрева 
предоставлялись перерывы.

 Снегоуборочной машиной СМ-2 произведено 
4 выгрузки, вывезено снега объемом 1 360 
кубометров. Задержек подвижного состава 
и нестандартных ситуаций по вине Соль- 
Илецких железнодорожников не допущено.

Фото автора

СНЕГ РАБОТЕ НЕ ПОМЕХА
Крещенские морозы, обильные снегопады 
– норма для январской погоды. Илецкие 
железнодорожники готовы к ее вызовам 
и обеспечивают бесперебойное движение 
поездов в любую погоду. Только на прошлой 
неделе со станции Илецк было вывезено 
около 1 400 кубометров снега.

Марьяна ПЕРВУШИНА,
Илецк-1

Рейд было решено провести в 
четной и нечетной горловинах 
станции Уральск, где движение 
через железнодорожные пути самое 
интенсивное даже в период ЧП, 
карантина и школьных каникул. А 
ведь в этих местах есть возможность 
перейти по путепроводам – Депо-
вскому и Омеговскому мостам, где 
после ремонта и реконструкции 
имеются комфортные пешеходные 
дорожки, огражденные с обеих 
сторон и хорошо освещенные.

– За 2021 год по станции Уральск 
допущено 13 случаев наезда на 
людей, 6 из них летальных, тогда 
как за весь 2020 год – 7 случаев. 
По всем инцидентам вины маши-
нистов не установлено, поскольку 
наезды происходили в результате 
грубейших нарушений правил 
безопасности самими пострадавши-
ми, – пояснил главный специалист 
отдела контроля на транспорте 
РГУ «ИТК по ЗКО» Руслан Сакалов. 

– Машинисты стараются по 
максимуму снизить вероятность 
наезда, по наиболее «посещаемым» 
участкам снижают скорость ло-

комотива, но надо же учитывать, 
что инерция у поезда существенно 
отличается от автомобиля. Тормоз-
ной путь поезда при экстренном 
торможении составляет 300-400 
метров, – объяснял пешеходам 
замначальника по эксплуатации  
Уральского эксплуатационного ло-
комотивного депо Нуржан Таубаев. 

Главный инженер Уральской дис-
танции пути Ануар Мауленберлиев 
терпеливо разъяснял, почему нельзя 
наступать на рельсы и чем опасен 
переход железнодорожных путей в 
неположенных местах, указывая на 
размещенные на колоннах преду-

преждающие аншлаги и плакаты. 
Сержанты полиции Алихан Ерсаин 
и Ильяс Бирман напоминали об 
ответственности за переход желез-
нодорожных путей в неположенном 
месте, что при повторном нарушении 
штраф составляет 3 МРП, или 9189 
тенге. При этом половина нару-
шителей реагировали агрессивно, 
остальные кивали, соглашались, 
прятали в карманы полученные 
памятки и буклеты, но осознания 
ситуации заметно не было. 

– Инспекцией транспортного 

контроля, линейным отделом 
полиции по станции Уральск, ра-
ботниками филиалов Актобинского 
отделения магистральной сети по 
Уральскому региону, Уральского 
филиала ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Актобинское отде-
ление ГП» регулярно проводится 
работа по недопущению случаев 
наезда на людей: установлены 
предупреждающие знаки, над-
писи и аншлаги, ведется звуковое 
оповещение с напоминанием 
правил безопасности на железной 

Поезд включает в себя пятьдесят 40-футовых контейнеров, 
груженых хлопковым волокном, он сформирован из подвиж-
ного состава АО «Кедентранссервис». 

Первый состав со станции Дарбаза прибыл на станцию 
Достык в начале января. Там контейнеры были перегружены 
на колею 1435, и груз отправился дальше по маршруту Достык 
– Тяньцзинь. Время в пути следования на маршруте в одну 
сторону составило 9 суток.

Данный сервис позволит расширить географию присутствия 
АО «НК «ҚТЖ» на новых экспортных контейнерных маршрутах. 

В АО «Кедентранссервис» отмечают, что будут рады новым 
партнерам. Вопросы и обращения можно направлять на е-мейл: 
wagon@kdts.kz или позвонить в колл-центр по номерам:                      
+7 7172 94 26 26,  +7 778 097 97 97.

НА СВОЙ СТРАХ И РИСК
На станции Уральск совместно с линейным 
отделом полиции прошел внеочередной рейд 
по повышению уровня безопасности людей на 
железной дороге. Поводом для него послужили 
участившиеся случаи наездов на людей на же-
лезнодорожных путях, и все – по вине самих по-
страдавших в результате грубейших нарушений 
правил безопасности. 

Анна ПАНИЩЕВА,
Уральск

РАСШИРЯЕМ 
ГЕОГРАФИЮ

АО «НК «Қазақстан темір жолы» 
продолжает расширять географию 
присутствия на новых экспортных 
контейнерных маршрутах. Так, 
дочернее предприятие  компании – 
АО «Кедентранссервис» запустило 
контейнерный поезд по маршру-
ту станция Дарбаза – Тяньцзинь 
(портовый город на северо-вос-
токе Китая) через пограничный 
переход Алашанькоу – Достык. 

Алуа ТЛЕУБАЙ,
Нур-Султан

БЛАГОСОСТОЯНИЕ РАБОТНИКОВ – 
НА ПЕРВОМ МЕСТЕ

ОО «Казпрофтранс» разработало ряд предложений 
по улучшению трудовых и социально-экономи-
ческих отношений для включения в Программу 
действий на 2022 год. Обобщенные инициативы 
профсоюзных организаций, направленные на 
повышение благосостояния казахстанцев,  об-
судили в ходе расширенного совещания в Феде-
рации профсоюзов РК.

ПРОФСОЮЗ

Любовь РОВБА,
Нур-Султан

– На днях осмотрщик-ремонтник ПТО станции Оскемен-1 
Евгений Козадаев выявил при техобслуживании вагон со следа-
ми схода в колесной паре, – рассказал председатель профкома 
Оскеменского эксплуатационного вагонного депо Шалкар 
Калмакбаев. – Мы комиссионно поехали, посмотрели, и эта 
неисправность подтвердилась. Она была допущена на подъезд-
ном пути одного из известных предприятий Усть-Каменогорска. 
Там вагон повредили, но это скрыли, а Евгений выявил, таким 
образом предотвратив ситуацию, угрожающую безопасности 
движения поездов. У нас уже состоялся разбор. Документы 
на поощрение Евгения Козадаева мы отправим в Семейское 
отделение грузовых перевозок, а они дальше, в Нур-Султан. 

По словам менеджера по работе с кадрами Оскеменского 
эксплуатационного вагонного депо Айжамал Отеевой, Евгений 
Козадаев с 2006 года работал в ВЧД-25 Алматы осмотрщиком-ре-
монтником вагонов, затем – старшим осмотрщиком. С 11 ноября 
2020 года он трудится в ВЧД-24 осмотрщиком-ремонтником 
на ПТО станции Оскемен-1. 

В Восточном Казахстане это уже не единичный случай, когда 
представители предприятий-владельцев подъездных путей во 
время погрузки или выгрузки допускают повреждения вагонов, 
но вопреки требованиям не сообщают об этом специалистам и 
даже неисправными выпускают вагоны на магистраль. Только 
благодаря профессионализму и бдительности работников 
Оскеменского эксплуатационного вагонного депо удавалось 
избежать аварийных ситуаций. 

К слову, как отметил начальник Оскеменского эксплуатаци-
онного вагонного депо Ерзат Хасенов, осмотрщиков вагонов, 
которые выявляют дефекты в колесных парах, буксовых узлах, 
ударно-тяговом устройстве, боковой раме, надрессорной балке, 
поощряют на железной дороге постоянно. 

ПРЕДОТВРАЩЕНА  
НЕШТАТНАЯ СИТУАЦИЯ

В Оскеменском эксплуатационном 
вагонном депо (ВЧД-24) до 1 марта 
продлится четырехмесячник «Кон-
троль боковой рамы». И хотя в рам-
ках этого мероприятия еще не было 
выявлено дефектов, осмотрщикам 
не приходится расслабляться.

дороге, проводятся рейды и бесе-
ды с жителями жилых массивов, 
прилегающих к железной дороге. 
Однако люди на свой страх и риск 
продолжают переходить железно-
дорожные пути в неположенных 
местах, стоит только рейдовой 
группе скрыться с глаз, –  справед-
ливо досадует главный специалист 
отдела контроля на транспорте 
ИТК Асылбек Сагубаев.

По данным инженера по охране 
труда Гульданы Жамаловой и 
инженера по безопасности Баур-
жана Садыкова станции Уральск, 
чаще всего наезды происходят в 
теплое время года – с мая по сен-
тябрь, на рассвете или в закатные 
часы, когда видимость снижается. 
По проведенному ранее анализу                    
несчастных случаев большинство 
пострадавших были в нетрезвом 
состоянии. 

В ходе рейда было вручено 40 
буклетов и памяток «Железная 
дорога – зона повышенной опас-
ности», одному нарушителю вы-
дано предупреждение по ст. 559 
ч.5 КоАП РК. Профилактическая 
работа будет продолжена в школах 
и учебных заведениях.

Фото автора

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

В ТРУДОВОМ 
РИТМЕ

ПРОФИЛАКТИКА

БЕЗОПАСНОСТЬ

– отметил Бакытжан Куанышев.
Казпрофтранс предлагает ис-

ключить в трудовом законода-
тельстве понятие «смешанная 
ответственность» при рассле-
довании несчастных случаев 
на производстве, в противном 
случае при использовании этого 
понятия вина пострадавшего не 
должна превышать 50%.

По мнению руководства отрас-
левого профоюза, необходимо 
изменить статус государственных 
инспекторов труда, вернув их в 
подчинение Министерства труда 
и социальной защиты. 

Предложения коснулись так-
же изменений в Закон РК «О 
профессиональных союзах» в 
части улучшения условий труда 
и повышения статуса профсоюза 
в решении социальных вопросов 
и защите прав работников. 

Заместитель председателя 
ФПРК Гульнара Жумагельдиева 
отметила, что некоторые ини-
циативы носят специфический, 
отраслевой характер и требуют 
дополнительного рассмотрения.

– Федерация профсоюзов уже 
внесла ряд предложений в Ми-
нистерство труда и социальной 
защиты населения касательно 
внесения изменений в Трудо-
вой кодекс в части индексации 
заработной платы, установления 
предельного уровня соотношения 
зарплаты руководителей и рядовых 
работников, минимальной зара-
ботной платы, системы оплаты 
труда, порядка выплаты зарпла-
ты, содержания Коллективного 
договора и участия работников 
в управлении предприятием, – 
проинформировала она. 

Участники заседания выразили 
поддержку инициативам ФПРК, 
отметив их эффективность и 
своевременность.

В свою очередь, резюмируя 
выступления участников, пред-
седатель Федерации профсоюзов 
Сатыбалды Даулеталин заверил, 
что все предложения, поступаю-
щие от членских организаций, 
будут рассмотрены исполкомом 
и Генеральным советом ФПРК и 
учтены в ходе дальнейшей ра-
боты над совершенствованием 
законодательства.

Фото Александра ЖАБЧУКА
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қайта түлеген Қазақ темір жолы

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Нұр-Сұлтан

Еліміздегі ірі компаниялар 
қатарында «Қазақстан темір 
жолы» ұлттық компаниясы да 
уақыт талабына үн қосып, өзінің 
«Цифрлық трансформация» бағдар-
ламасын әзірледі. Ол Ұлттық 
компанияның бағасын арттыру 
және көрсетілетін қызметтердің 
экономикалық тиімділігін көтеру, 
бизнес-процестерді жетілдіру, 
қызметті автоматтандыру және 
цифрландыру, қызметкерлердің 
кәсіби біліктілігін  арттыру есебі-
нен іргелі өзгерістерді жүзеге 
асыруға бағытталған және «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ-ның 2029 жылға дейінгі 
даму бағдарламасында белгілен-
ген мақсаттарға қол жеткізуді 
көздейді. Атап айтсақ, олар ком-
панияны қаржылық тәуекел ай-
мағынан шығару және қаржылық 
тұрақтылықты қамтамасыз ету; 
компанияның тиімділігін арт-
тыру;  клиенттердің сұраны-
сын қанағаттандыру; пойыздар 
қозғалысының қауіпсіздігіне 
кепілдік беру; орнықты дамуды 
қамтамасыз ету.

Ұлттық компанияның «Цифрлық 
трансформация» бағдарламасы 
13 стратегиялық бастамадан 
тұрады, оған 16 жоба мен 44 
іс-шара кіреді. Осы ретте, бірқатар 
жобаларға ҚТЖ-ның акционері 
болып табылатын «Самұрық-Қа-

зына» АҚ бастамашы болғанын 
атар едік. Ондағы мақсат, қормен 
автоматтандырылған ақпарат 
алмасуды қамтамасыз ету, Big 
Data технологияларын, ақпарат-
тық қауіпсіздікті енгізу болатын. 

«Цифрлық трансформация» 
бағдарламасы аясындағы маңызды 
жобалардың көшін – «Республи-
каішілік қатынаста шарттық және 
коммерциялық жұмысты есепке 
алудың автоматтандырылған 
жүйесінде тасымалдау құжаттарын 
ресімдеудің қағазсыз технология-
сын енгізу» (ШКЖ АБЖ) жобасы 
бастайды.  Қағазсыз технологи-
яны енгізу клиенттер жасайтын 
рәсімдерді айтарлықтай жеңілдетті 
және жүк тасымалдауды ресімдеу 
бойынша бизнес-процестерін 
оңтайландырды. Бұл клиентке 
ШКЖ АБЖ-да тасымалдау шарт-
тарын жасасуға, жоспарлар үшін 
электрондық өтінімдер беруге, 
тасымалдарды ресімдеуге және 
кредиттеуге, жүктерді басқа 
мекенжайға жіберу өтінімдерін 
ресімдеуге мүмкіндік берді. Кли-
ентке енді тасымалдауды ұйымдас- 
тыру үшін станцияға барудың 
қажеті жоқ. Басты және жалғыз 
шарт – тұрақты интернет-бай-
ланыстың болуы. Нәтижесінде 
басқа мекенжайға өтінім беру 
мерзімі екі күннен бір сағатқа 
дейін, сондай-ақ республикаішілік 
жөнелтілімдерді жоспарлау про-
цесі 11 сағаттан 5 минутқа дейін 

«ЦИФРЛЫҚ ТРАНСФОРМАЦИЯ»  – 
ЗАМАН ТАЛАБЫМЕН ҮНДЕСТІК 

«Цифрлық трансформация» термині кешелі-бүгін пайда болған жоқ. 
Бұл тақырып ондаған жылдар бойы зерттеліп, талқыланды. 1990-шы 
жылдары бөлшек сауда бұқаралық ақпарат құралдарында жарнама-
лық науқандар аясында алға жылжыды, бұл цифрлық трансформаци-
яның бастауы болатын. Ал 2000 жылдардан бастап, әлеуметтік медиа 
платформалар мен мобильді құрылғылар қарым-қатынас пен бизнесті 
жүргізудің жаңа тәсілдерінің пайда болуына ықпал етті. 

қазіргі жай-күйінен станцияларды 
қашықтықтан басқару форматына 
көшіре отырып, өңіраралық дис-
петчерлік орталықтарға біртіндеп 
ірілендіруге мүмкіндік береді. Бұл 
жол бөлімшелерін ірілендіруге 
және оңтайландыруға, диспетчер-
лік шеңберлерді ауқымдандырып, 
локомотивтерді ағытып алмай, 
қозғалыс иіндерін ұзартуға және 
тиісінше еңбек өнімділігін артты-
руға, сондай-ақ, қолданыстағы 
жол бөлімшелерінің локомотив 
паркін ұстауға арналған шығын-
дарын айтарлықтай қысқартуға 
мүмкіндік береді. Сонымен қатар 
жол бөлімшелерінің басшылық 
құрамы мен әкімшілік-басқару 
персоналының санын оңтайлан-
дыру, қызметкерлерге жұмсалатын 
еңбекақы қоры шығыстарын 
қысқартады. 2025 жылға дейін 
жүзеге асырылатын жобадан 
келіп түсетін экономикалық 
тиімділік алдын ала жасалған 
болжам бойынша шамамен 30 
миллиард теңгені құрайтынын 
айтады трансформациялау бло-
гының мамандары. 

«Қазақстан темір жолы» ұлттық 
компаниясында өндіріске енгізіліп 
жатқан келесі бір сандық жүйе, ол 
– пойыз машинистеріне арналған 
мобильді қосымша. Оның  негізгі 
міндеті – тиімділікті арттыру және 
локомотив бригадаларының 
жұмысын жеңілдету. Мобильді 
қосымша бірнеше бөлімнен тұра-

ды. Қосымша арқылы сапарға 
тағайындалған келу күні мен 
уақыты туралы хабарламалар келіп 
түседі. Қосымша қызметтерінің 
бірінде машинистің рейтингі 
автоматты түрде жүргізіледі. 
Бағалаудың негізгі критерийлері: 
қауіпсіздік пен ескерту талондары 
бұзылуының болмауы, локо-
мотивті басқару кезінде отын 
немесе электр шығыны туралы 
мәліметтер және басқалар. Жүйе 
медициналық тексеруден өткені 
туралы ақпаратты қамтиды, 
машинистке психологиялық 
тексеруден немесе медициналық 
тексеруден өту қажеттілігі туралы 
ескертеді.

Қосымша арқылы машинистер 
тартым құрамының жағдайына 
мониторинг жүргізеді, оны бес 
балдық жүйе бойынша бағалай-
ды. Локомотивтің электрондық 
борттық журналына фото, бейне 
файлдармен бірге сын-ескертпелер 
енгізіледі. Содан кейін дерек-
тер локомотивтің электронды 
паспортына жіберіледі, онда 
сапарлар мен жөндеу тарихы, 
ТЭР шығыны туралы деректер 
жазылады. Қосымшада локомотив 
рейтингі, сенімділік, тозу есебі 
жүргізіледі, ақпараттық блок 
қарастырылған: арнайы таспа-
да компания бойынша соңғы 
жаңалықтар орналастырылады. 

Суретті түсірген 
Александр ЖАБЧУК

айтарлықтай қысқарды.  
«Самұрық-Қазына» АҚ компа-                    

ниялар тобы бойынша 2020 жыл-
дың үздіктері қатарынан орын 
алған келесі жоба – «Магистраль» 
АБЖ шеңберіндегі мобильді диа-
гностикалық құралдарды енгізу» 
жобасы. Осы жоба арқасында 
7 бірлік МДК, яғни заманауи  
мобильді диагностикалық ке-
шендер еліміздің магистральдық 
желісіне диагностика жасап, 
ультрадыбыстық және магнитті 
дефектоскопия, рельс бастиегі 
пішінінің геометриялық пара-
метрлерін бақылау, рельстер мен 
бекітпелердің жай-күйін бейне-
бақылау, георадиолокация және 
тағы басқаларын жүзеге асыруда. 
Мәселен, 2021 жылы  «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ желісінде жылжымалы 
диагностикалық құралдармен 
450 мың шақырымнан астам жол 
тексеруден өткізілді. Олар жол-
дың қауіпті жерлері мен ақаулы 
рельстерді уақытылы анықтауға 
көмектесті. Өлшеу құралдарының 
жоғары жұмыс жылдамдығы 
айына кемінде екі рет бақылауға 
мүмкіндік береді. 

Ал келесі үздік жоба, «Еңбек 
қауіпсіздігі және еңбекті қорғау, 
өнеркәсіптік және экологиялық 
қауіпсіздік саласындағы ІТ-шешім-
дерін енгізу шеңберінде іске қо-
сылған «ҚТЖ» ҰК» АҚ-да өндірістік 
қауіпсіздіктің интеграцияланған 
жүйесі болатын. Бұл жүйеге ком-

пания қызметкерлерінің 97%, яғни 
110 мыңнан астам қызметкері 
тіркелген. Бұл жүйенің арқасында 
ереже бұзушылық дер кезінде 
анықталып, жойылып келеді 
және инспекциясы да уақытылы 
жүргізіледі. 

2020 жылдың «Цифрлық транс-
формация» бағдарламасының 
маңызды жетістіктерінің бірі ретін-
де Ақтөбе қаласында Маңғыстау, 
Атырау, Қызылорда, Орал және 
Ақтөбе диспетчерлік учаскелерін 
басқаруды жолға қойып, Батыс 
өңірдегі Пойыздар қозғалысын 
басқару орталығын (пилоттық 
жоба) іске қосуды атар едік. Орта-
лық барлық деректерді бірыңғай 
«ұжымдық таблода» көрсете оты-
рып, пойыздық жағдайға орта-
лықтандырылған бақылауды және 
пойыздар қозғалысын басқаруды 
қамтамасыз етеді. Нәтижесінде 
бағдаршамдардың, бағыттамалы 
бұрмалардың көрсеткіштері, 
пойыздың жақындап қалғаны 
туралы ақпаратты беру және 
алу процесі автоматтандырыла-
ды. Бұл пилоттық жобаны іске 
асыру қорытындысы бойынша 
теміржол инфрақұрылымының 
барлық аумағы бойынша ми-
кропроцессорлық диспетчерлік 
орталықтандыруды енгізу және 
ұқсас байланыс жабдықтарын 
жаңғырту көзделген.  

Автоматтандыру әрбір өңірде-
гі диспетчерлік орталықтарды 

«Қазақстан Республикасының темір 
жолдары кәсіпорындарын қайта ұйымдас- 
тыру туралы» Қазақстан Республикасы 
Үкіметінің 1997 жылғы 31 қаңтардағы 
№129 қаулысымен үш темір жолды 
«Қазақстан темір жолы»  республика-
лық мемлекеттік кәсіпорнына біріктіру 
туралы шешім қабылданды.

Бүгінде ширек ғасыр – 25 жылды артқа 
тастап, еліміздегі жүк және жолаушы 
тасымалының басым бөлігін қамтамасыз 
етіп отырған жетекші ұлттық компания 
осы уақыт ішінде талай тар жол, тайғақ 
кешуді бастан кешкені онымен бірге 
жасасып келе жатқан теміржолшыларға 
ғана аян болса керек.   

Әрине, Қазақстан темір жолын рефор-
малау бір күнде қабылданған шешім бол-
мағаны анық. Кеңес Одағы ыдырағаннан 
кейін бұрын Жол қатынастары министр-
лігіне қараған одақтас республикалардың 
темір жолдары өз күндерін өздері көруге 
тырысып жатқан қиын-қыстау заманда 
тығырықтан шығудың түрлі жолдары қа-
растырылғаны айтпаса да түсінікті. Бұрын 
орталықтан жабдықталатын материалдық 
және экономикалық байланыстар үзіліп, 
толассыз ағылған жүк тасымалы кілт 
тыйылып, тасымал тоқтаған соң табыс та 
жойылып, қиын жағдайда қалған отан-
дық теміржол көлігінің үздіксіз қызметін 
қамтамасыз ету үшін нарықтық экономи-
ка жағдайында дамып жатқан әлемдегі 
озық елдердің тәжірибесі зерттеліп, түрлі 
басқару моделдері қарастырылған екен. 

– Сол жылдары Үкіметте теміржол 
көлігіндегі болашақ реформалар белсен-
ді талқыланды. Үш жолдан да басқару 
аппаратындағы азаматтарды Алматыға 
шақыртып,  ұсыныстарын сұрады. Әртүрлі 
пікірлер болды. Кейбіреулер Тың, Алматы, 
Батыс Қазақстан теміржолдары сақталып 
және бұрынғы форматта жұмыс істей 
беру керек деді. Дегенмен, жол басшы-

ларының көпшілігі оларды біріктіруді 
қолдады. Айта кету керек, сол кезде мен 
жұмыс істеген Батыс Қазақстан жол 
басқармасындағы жағдай басқа екеуіне 
қарағанда әлдеқайда жақсы болды. Бізде 
жалақы бойынша қарыз болған жоқ, 
жергілікті және транзиттік жүктерді та-
сымалдау жүзеге асырылып жатты. Бірақ 
сол кезде біз үшін ең бастысы 1958-1977 
жылдар аралығында өмір сүрген біртұтас 
Қазақ темір жолына ұқсас темір жол 
көлігін бірыңғай орталықтандырылған 
басқару механизмі қажет екенін түсіну 
болды. Бұл схема КСРО кезінде өзінің 
тиімділігін көрсетті. Нәтижесінде үш 
жолды біріктіру қажеттілігі туралы пікір 
ел Үкіметінде де басым болды: бір айдан 
кейін "Қазақстан темір жолы" РМК құру 
туралы шешім қабылданды, – деп еске 
алады бір сұхбатында отандық теміржол 
көлігінің ардагері Борис Есенаманов.  

Иә, тарихқа көз салсақ, сол кездегі 
өлшем бойынша одақтас республикалар 
арасында о шеті мен бұ шетіне апталап 
сапар шегетін Үлкен Қазақ темір жолы көз 
көргендердің айтуынша, отандық теміржол 
көлігінің «алтын кезеңі» болған секілді.  
Соғыстан кейін енді қалпына келтіріле 
бастаған халық шаруашылығымен қатар, 
тың көтерген Қазақстанның миллиард 
пұт астығын, қазба байлықтарын, басқа 
да шикізат өнімдерін тасымалдау үшін 
теміржол көлігін жарақтандыру, локо-
мотив пен вагон парктерін жаңғырту, 
инфрақұрылымын жаңарту сол Үлкен 
Қазақ темір жолы салтанат құрған өткен 
ғасырдың 60-70 жылдары жүзеге асы-
рылған көрінеді.   Мәскеудің өзі ұшқан 
құстың қанаты талатын қазақ сахарасына 
домбыраның қос ішегіндей тартылған ең 
ұзақ теміржолды «Великая Казахская» 
деп атаған екен.  Сондықтан, 1997 жылы 
Қазақстандағы үш жол басқармасы 
біріктіріліп, «Қазақстан темір жолы» 
РМК-ның құрылуы, 1958-1977 жылдар 
аралығында жұмыс істеген біртұтас 
Қазақ темір жолының қайта жаңғыруы 

Осыдан ширек ғасыр бұрын  Үкімет шешімімен 
Алматы, Тың  және Батыс Қазақстан темір жол 
басқармалары базасында «Қазақстан темір 
жолы» республикалық мемлекеттік кәсіпорны 
құрылып,  Қазақстандағы барлық темір жол-
дарды біртұтас етіп біріктірді. Дәл осы күннен 
бастап «Қазақстан темір жолы» ұлттық компа-
ниясының жаңа тарихы жазыла бастады... 

Меруерт ӨМІРЗАҚОВА,
Нұр-Сұлтан

дегенді ардагерлердің аузынан талай 
естідік. Бүгінгі Қазақстан темір жолының 
мүмкіндігі мен әлеуетін сол Үлкен Қазақ 
темір жолымен салыстыруға бола ма?   

– Қазақстандағы темір жолдар бірік-
тіріліп, біртұтас Қазақ темір жолы 
құрылған 1958 жылы елдегі темір жолдар-
дың ұзындығы бар-жоғы 9 мың км болды. 
Оған дейін Қазақстанда Түркістан-Сібір 
және орталығы Ақмола-Қарағанды 
темір жол басқармалары ғана жұмыс 
істеп тұрды, басқа жекелеген бөліктер 
оңтүстігі Ташкент, батысы Орынбор 
темір жол басқармаларына қарады. Енді 
бір бөліктері Оңтүстік Орал, тіпті Томск 
темір жолының құзырында болды. Бұл 
өз кезегінде республика басшылығына 
Қазақстандағы темір жолдарды өз мүд-
делері мен мақсаттарына пайдаланып, 
оның республика игілігі үшін қызмет 

берді. Тасымалды басқару, үйлестіру 
жұмыстарын да оңтайлы шешу мүмкін 
болды. Қазақстанның темір жолы жедел 
қарқынмен дами бастады. 90-жылдарға 
дейін осылай болды. Ал сосын КСРО 
ыдырап, бұрын Одақ құрамындағы 
республикалар жеке-жеке тәуелсіздік 
алып бөлініп кеткенде, енді Мәскеудің 
ортақ талабы жоқ, өз еркі өзіне тиген 
Қазақстан үшін республика аумағын-
дағы үш темір жолды біріктіріп, бір 
орталықтан басқару қажеттігі қайта 
туындады. 1997 жылы Алматы, Батыс 
және Тың темір жолдарын біріктірген 
біртұтас Қазақстан темір жолы құрылып, 
басқаруда қайтадан бірыңғай жүйе 
қалпына келтірілді. Ендеше, «Қазақстан 
темір жолы» РМК-ның құрылуы 1958-
1977 жылдар аралығында одақ темір 
жолындағы ең көлемді де ұзақ, тарихта 
«Великая Казахская» деген атпен қалған 
Үлкен Қазақ темір жолының қайта түлеуі 
деп айтуға әбден болады. Әлеуеті мен 
мүмкіндігіне келсек, әрине бұрынғыдан 
әлденеше есе қуатты. Бүгінде ұзындығы 
18 мың км жуықтаған, өндірісі жаңғыр-
ған, техникасы жаңарған, алыс-жақын 
елдермен іскерлік байланыс орнатқан 
Ұлттық компания, шын мәнінде, Қазақстан 
экономикасының күретамыры рөлін 
атқаруы тиіс, – деп тұжырым жасаған  
Н.Есенғарин. 

Иә, «Қазақстан темір жолы» компа-
ниясының 25 жылдық тарихындағы 
жарқын беттер  аз емес. Ең алдымен ауызға 
алынатыны, осы уақыт аралығында 2 мың 
шақырым  теміржол салды. ҚТЖ құрылған 
соң құрылысы басталған  Ақсу-Дегелеңді  
Хромтау-Алтынсарин, Шар-Өскемен, 
Өзен-Түркіменстан, Арқалық-Шұбаркөл, 
Қорғас-Жетіген, Бейнеу-Жезқазған… 
жалғастырып,  елдің көліктік-транзиттік 
әлеуеті мен қуатын ондаған есеге өсірді. 
Өйткені, «Қазақстан темір жолы» РМК 
құрылып, республикадағы темір жол-
дар өз иелігімізге өткен соң ішкі темір 
жолдардың көп кемшілігі көзге ұрды. 
Негізгі темір жолдар шикізат тасымалына 
ыңғайлы салынған, өзімізден гөрі көрші 
елдерге көп қызмет ететін, бір-бірімен 
байланыспайтын тұйық жолдар тым көп 
болды. Сол «тар» орындарды кеңітіп, рес- 
публика ішіндегі барлық темір жолдарды 
өзара байланыстырып, ортақ шеңбер 
жасап, халықаралық көлік дәліздеріне 
қосу үшін 2 мың км жуық темір жол салу 
керек болды. Бүгінде әрқайсысының 
ұлттық көлік жүйесін құрылымдау мен 
жасақтауда өзіндік рөлі бар, Қазақстанның  
орасан зор көліктік әлеуетін, транзиттік 
мүмкіндігін әлемге паш етіп отырған бұл 
магистральдардың еліміз үшін маңызы 
ұшан-теңіз, сан ғасырлар бойы болашақ 
үшін қызмет ететін болмақ. 
 Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

етуіне ықпал етуіне мүмкіндік бермеді. 
Сондықтан кең-байтақ қазақ даласында 
тарыдай шашырап жатқан бөлек-бөлек 
темір жолдарды біріктіріп, біртұтас Қазақ 
темір жолын құру қажеттілігі туды. Сол 
кездегі жүйе бойынша темір жолдар тіке-
лей Мәскеуге қарап, КСРО Жол қатынас- 
тары министрлігі арқылы басқарылды. 
Әрине, Қазақ темір жолының құрылуы 
көп тиімділік әкелді, республика арқылы 
жүк тасымалы көлемі бірден өсіп сала 
берді, ішкі тасымалдарды ұйымдастыру 
оңайланды, барлық телімдер біртұтас 
технология бойынша жұмыс істеуге 
көшті, реттілік пайда болды, – деген 
еді бұл туралы сұхбат берген тәуелсіз 
Қазақстанның тұңғыш көлік министрі 
Нығметжан Есенғарин.

Бірақ, жиырма жылдан кейін біртұтас 
Қазақ темір жолы таратылып, қайтадан 

үшке бөлінді. Оның да кезінде объективті 
және субъективті себептері болғаны 
белгілі. Ол туралы теміржол корифейі 
былай дейді:

– Уақыт өте келе, ұшы-қиырсыз кең 
сахарадағы Қазақ темір жолын бір 
орталықтан басқару Мәскеуге де қиын 
тигені белгілі болды. Одақтағы бір респу-
бликада мұндай ұлан-байтақ кең далада 
созылған ұзақ жол болмады, мысалы, 
Донецк темір жолының бір шетінен 
екіншісіне машинамен 3-4 сағатта жетуге 
болатын болса, Қазақ темір жолында 
Алматыдан Маңғышлаққа жету үшін тек 
ұшақпен сонша жүру керек, ал пойызбен 
3 тәулік жол жүру қажет. Қазақ темір 
жолындағы 600-ден аса кәсіпорындарды 
бақылауда ұстап, жұмысын үйлестіріп 
отыру, сонымен қатар Мәскеу арқылы 
материалдық қор, техника бөлу, қаржы-

ландыру, тағысын тағылар өте күрделі 
болды. Одақ құрамындағы барлық темір 
жолдың табысы бір қазанға түседі де, 
сол министрліктен жан-жаққа бөлінеді 
дедік, бұл жағдайда біздің тым созылып 
жатқан Қазақ темір жолы көлемі ұзақ 
болса да өзгелермен салыстырғанда 
қажетті қор, қаражатпен қамтамасыз 
етілуі төмен болды. Сондықтан, уақыт 
өте келе, 1977 жылы Қазақ темір жолын 
үшке бөлудің өз тиімділігі болғаны анық. 
Қазақстан территориясындағы жолдар 
Батыс Қазақстан, Алматы және Тың темір 
жолдарына біріктіріліп, оларға Қазақстан 
Орталық Комитетінің, Үкіметінің ықпа-
лы болды, бұл өз кезегінде жолдарды 
материалдық қамтамасыз ету, капитал 
салу, инвестиция бөлу, өндірісті дамыту 
сынды мәселелерді кедергісіз тез шешіп, 
бұрынғыдан екі есе көп алуға мүмкіндік 
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НАШ ПЕРВЫЙ НАУРЫЗ 
В СТОЛИЦЕ
Стыковка железнодорожной 

магистрали Казахстана и Китая 
в единую транспортную сеть 
состоялась в 1990 году на по-
граничном железнодорожном 
переходе Достык – Алашанькоу. 
В связи с этим на Алматинской 
железной дороге начались работы 
по приведению железнодорож-
ного хозяйства в соответствие с 
международными стандартами. 
В первую очередь, эти работы 
начались на вокзале Алматы-2, 
так как он был  главными воро-
тами страны. 

Тогда начали приезжать пра-
вительственные делегации и 
гости в столицу Казахстана.  Для 
их размещения на втором этаже 
вокзала был оборудован VIP-зал. 
Также появилась необходимость 
продажи купонных билетов на 
международные поезда в Китай 
и Европу, в частности, в Польшу 
и Германию.

ИНФРАСТРУКТУРА 
МЕНЯЛАСЬ НА ГЛАЗАХ
По заданию руководства Ал-

матинской железной дороги 
приступили к реставрации и 
модернизации вокзала Алматы-2. 
Были уложены аэродромные 
плиты на перроны и платформы  
вокзала, асфальтирована и освеще-
на вся прилегающая территория, 
проведены ремонтные работы в 
кассовых и пассажирских залах, 
озеленена территория, посажены 
цветы, установлены  видео-камеры, мониторы и 
турникеты у центрального входа вокзала. 

Также были выведены камеры хранения из вок-
зала, завершено  строительство здания багажного 
отделения. Из космодрома Байконур, из Центра 
управления космических кораблей доставили и 
установили самое передовое, инновационное  по 
тем временам цветное табло «визо-информ», ко-
торое показывало расписание движения поездов,  
рекламные и другие информационные материалы 
пассажирам. 

В 1991 году наружные стены вокзала Алматы-2 
начали облицовывать мраморными плитками                    
(из месторождения Текели Талдыкорганской 
области) под руководством начальника станции 
Амирхана Туреханова, который оставил свое автор-
ское клеймо на втором этаже вокзала. В то время я 
работал начальником вокзала Алматы-2. В основном 
строительными работами руководил заслуженный 
инженер-строитель, бывший начальник дистанции 
пути Жазыкбай Бертаев.  

В эти годы я занимался также организацией 
по улице Тузова (недалеко от вокзала Алматы-2) 
железнодорожных касс и внедрением системы 
АСУ «Экспресс» в кассах вокзала. До этого билеты 
реализовывались вручную, в кассах были большие 
очереди в течение года, особенно во время массовых 
летних перевозок. Для сокращения очереди за биле-
тами в летний период, при массовых пассажирских 
перевозках организовывал выездные практические 
семинары для работников управления Целинной и 
Западно-Казахстанской железных дорог, заведую-
щих билетными кассами, в северные и западные 
регионы Казахстана.

БЫСТРЫЕ И ЭФФЕКТИВНЫЕ РЕШЕНИЯ
Тогда в связи с переездом большого количества 

граждан немецкой и других национальностей из 
Казахстана увеличился пассажиропоток в Польшу и 
Германию. Из-за отсутствия вагонов евростандарта 
не было возможности формировать пассажирский 
поезд сообщением Астана – Варшава и Астана – 
Берлин. Для удовлетворения растущего запроса 
населения было решено использовать прицепные 
вагоны габарита РИЦ с пневматическими коло-
дочными автоматическими тормозами с воздухо-
распределителем европейского типа системы KEs 
к российским поездам по станции Саратов. 

Для приведения этих вагонов к евростандарту был 

заключен договор с Днепропетров-
ским вагоноремонтным заводом 
Украинской железной дороги на 
капитальный ремонт первого 
объема. Тогда отправили вагоны 
на завод в сопровождении одной 
бригады из 6 человек, но вагоны 
без ремонта на заводе простояли 
более двух месяцев.  Руководство 
РГП «ҚТЖ» приняло решение отправить меня для 
решения вопроса в Днепропетровск. 

При моем участии и настоятельной просьбе к ру-
ководству Южной промышленной группы Украины 
и генеральному директору вагоноремонтного завода 
вопрос был положительно решен в день прибытия.  
Пескоструйным агрегатом кузова вагонов были 
очищены до металлического блеска. Очень быстро, в 
течение двух недель вагоны были отремонтированы. 
В связи с тем, что они простояли на заводе более трех 
месяцев, подошли сроки проведения ТО-3 других 
вагонов, и РГП «ҚТЖ» получило уведомление об 
отцепке этих вагонов от международных поездов 
Саратов  – Варшава и Берлин. 

К слову, в Казахстане тогда не было стендов по 
ремонту и поверке воздухораспределителей си-
стемы KEs РИЦ. Они были только в Московском 
пассажирском вагонном депо ЛВЧДР-14. Чтобы 
согласовать и заключить договор РГП «ҚТЖ» и 
РЖД через внешний экономический департамент, 
нужно было не менее двух месяцев, а билеты были 
проданы предварительно за 45 суток до отправления 
поезда. Этот вопрос был решен с моим участием в 
течение недели.  

ВАЖНАЯ ПОЕЗДКА
 В те времена наметилась командировка с работ-

никами финансово-экономического блока ҚТЖ в 
Москву в Министерство путей сообщения (МПС) по 
вопросам взаимозачета за пассажирские перевозки. 
Меня тоже включили в состав комиссии. Я работал 
начальником железнодорожного вокзала Алматы-2. 
Перед выездом в Москву меня вызвал заместитель 
генерального директора РГП «ҚТЖ» по вопросу 
пассажирских перевозок Калтай Самбетов. В его 
кабинете сидел начальник оперативного отдела 
главного пассажирского управления Валерий Толчеев.  
Калтай Самбетов сказал: надо эти вопросы решить, 
указав на четыре толстые папки по 250-300 страниц.   

Это была переписка с главками МПС СССР по 
назначению пассажирского поезда № 71/72 Астана 

– Защита, вопросы не решались 
последние 4 года. Я сказал, что 
для решения этих проблем два 
дня будет мало. Он ответил: «Могу 
продлить на два месяца и дать 
четыре оклада». Я ему: «Мне эти 
папки не нужны. Дайте послед-
нюю телеграмму». 

По прибытию в Москву до на-
чала совещания зашел в Главное 
управления движения и Главное 
управление пассажирских пе-
ревозок МПС СССР, обговорил 
со специалистами проблемные 
вопросы, сделал корректировки 
непосредственно на графике по 
расписанию движения и оборота 
состава поезда Астана – Защита, по 
станции Защита и через участки 
железной дороги России. Затем во 

время совещания в МПС ко мне занесли телеграмму 
в адрес РГП «ҚТЖ» и в адрес Управления Запад-
но-Сибирской железной дороги на согласование по 
решению существующей проблемы. В результате 
один состав из 15 вагонов высвободили из оборота 
и 4 бригады проводников сократили.

РЕШЕНИЕ НАСУЩНЫХ ВОПРОСОВ
В связи с распадом Советского Союза, введением 

таможенного и пограничного контроля на пригра-
ничных станциях с Россией, начали сокращаться 
доходы от пассажирских перевозок в поездах ме-
жгосударственного сообщения на направлении 
Алматы – Москва и Алматы – Санкт-Петербург. 
Работая начальником вокзала Алматы-2, я еже-
дневно анализировал населенность этих поездов. 
О результатах, а именно снижении населенности и 
дохода постоянно докладывал начальнику службы 
пассажирских перевозок Юрию Шалухину, давал 
конкурентные предложения по оптимизации 
схемы и графика движения поездов. 

Однажды я поехал в командировку в Москву, 
попутно посетил коллег из ВНИИЖТа, которые 
занимались совершенствованием АСУ «Экспресс». 
Они мне предложили 6 месяцев бесплатно апроби-
ровать программу «Населенность пассажирского 
поезда» и дать заключение.

Распечатку этой программы я показал начальнику 
службы пассажирских перевозок и заместителю 
генерального директора РГП «ҚТЖ», им программа 
понравилась. Она показывала сколько пассажи-
ров сели на станции формирования, посадку и 
высадку пассажиров в пути следования, сколько 
пассажиров прибыло на конечную станцию, также 
в обратном направлении. 

  По завершению срока испытания программы 
был получен систематический отчет о населен-
ности поезда №7/8 до станции Уральск, она со-
ставила 65-70%; далее по Российским железным 
дорогам до станции Москва-Казанская – не более 
20%. Также был получен результат по поезду 
Алматы – Санкт-Петербург. Результаты налицо.  
Поезд №7/8 сообщением Алматы – Москва с 
ежедневного обращения перевели на через день, 
а через некоторое время этот поезд курсировал 
до станции Саратов. Пассажирский поезд Алматы 
– Санкт-Петербург начал курсировать по дням 

ҚТЖ – 25 ЛЕТ

взгляд изнутри: 
как это было...

недели, затем формирование поезда перевели из 
Алматы в Астану, а из Алматы в Санкт-Петербург 
начал курсировать прицепной вагон.  

ЕЩЕ ОДНА ПРОБЛЕМА РЕШЕНА 
Существовала большая проблема получения 

лицензии на перевозочную деятельность ДГП 
«Пассажирские перевозки». Этой работой в течение 
полугода занимался департамент юридической 
работы РГП «ҚТЖ». Для ускорения получения 
лицензии руководством РГП «ҚТЖ» мне было 
поручено провести работы по получению гене-
ральной лицензии. Представленные лицензиату 
документы РГП «ҚТЖ» не соответствовали 
требованиям, мне пришлось представить свои 
дипломы, другие технические документы. В 
результате – получена генеральная лицензия за 
моей подписью.

ПЕРЕЕЗД РАБОТНИКОВ 
ДГП «ПАССАЖИРСКИЕ ПЕРЕВОЗКИ»
В начале февраля 1997 года заместитель ге-

нерального директора РГП «ҚТЖ» Мырзахан 
Салыкбаев дал задание генеральному дирек-
тору ДГП «Пассажирские перевозки» Нурлану 
Сауранбаеву по передислокации из Алматы в 
Астану, определив срок в один месяц.  Думаю, 
что в шутку, он предупредил: если в указанный 
срок не переедете, то останетесь в Алматы.

  Нурлан Сауранбаев решил осмотреть зда-
ние, которое выделялось ДГП «Пассажирские 
перевозки» в Астане, и взял с собой меня и 
заместителя по экономике Ерлана Айтаханова. 
Прибыв в Астану, мы осмотрели трехэтажное 
здание резерва проводников пассажирского 
вагонного депо по улице Гете, которое было 
заброшено. На первом этаже были душевые 
отделения с застывшими бетонными горками, 
на втором и третем – двойные коридоры, часть 
– с дверями, часть – без. В подвальном техниче-
ском помещении состояние было удручающим, 
все завалено мусором, так же, как и двор.   Это 
здание было предложено четырем департамен-
там РГП «ҚТЖ», и, конечно, они отказались от 
рутинной строительной работы. 

 Ерлан Айтаханов после осмотра здания сказал: 
«Для восстановления нужно, как минимум, 3-6 
месяцев».  Спросил мое мнение на этот счет. Я 
ответил, что за месяц можно восстановить и 
заехать, но с определенными условиями – нуж-
но выделить две бригады работников ЛВЧДР-9 
во главе с главным инженером и работников 
Акмолинского железнодорожного вокзала. 
Также попросил надбавку к зарплате и оплату 
за дополнительное питание. Мое условие было 
удовлетворено. 

Для закрытия многочисленных проемов дверей 
были использованы старые кирпичи, пригодные 
к повторной кладке. Тем самым мы сократили 
расходы на строительные материалы. В резуль-
тате строительно-монтажные расходы были 
сокращены более чем на 50%. Из подвального 
помещения и со двора вывезли порядка 20 машин 
мусора. В подвальном помещении оборудовали 
техническую библиотеку, пол застелили лино-
леумом, снятым из кабинетов и коридоров. В 
установленный срок работа была завершена. 

По завершению ремонтных работ на верхних 
этажах, в первую очередь со своим отделом пе-
реехал начальник отдела по оперативной работе 
Бейбіт Койшигулов.  Затем начали заезжать дру-
гие отделы, обживать восстановленное здание. 

Для работников ДГП «Пассажирские перевоз-
ки» на путях пассажирского технического парка 
ЛВЧДР-9 был установлен вагон для жилья. Через 
некоторое время их переселили в комнату отдыха 
железнодорожного вокзала. Пока мы переезжали 
из Алматы в Астану, наступил праздник Наурыз. 
Во дворе стоял списанный крытый вагон, и мы 
из него сделали сцену, поставили юрту и казан. 
Пригласили участвовавших в ремонте здания и 
других работников РГП «ҚТЖ». Так, наш первый 
Наурыз в Астане прошел очень весело. Когда все 
здания на железнодорожном транспорте были 
построены, и это здание в БТИ поставили на учет 
и получили адрес: улица Гете,11/1.

ПОПОЛНИЛИ ПАРК ВАГОНОВ
Реализация проекта  по капитальному ремонту 

пассажирских вагонов началась в  1995 году, 
когда было подписано кредитное соглашение 
между  Казахстаном и японским фондом эко-
номического сотрудничества. В  1996-м  прошел 
тендер, победителем которого стала японская 
компания «Чори». Строительство Алматинского 
вагоноремонтного завода (АВЗ) было начато в 
1997 году. А в 1998-м руководство РГП «ҚТЖ» на-
правило меня  в Алматы  для его реконструкции. 
Одновременно со строительством новых цехов 
выполняли план по выпуску вагонов с ремонта 
в объеме деповского и капитального ремонта 
первого  объема. 

После реконструкции завода и озеленения тер-
ритории завод был презентован Президенту РК.  

ОГЛЯДЫВАЯСЬ НАЗАД...
За 30 лет независимости транспортниками   

Казахстана сделано очень много по модернизации  
и  развитию железнодорожного транспорта, по-
строено более 2 500 километров магистральных  
железнодорожных путей, обновлены  локомо-
тивный парк, пассажирские и грузовые  вагоны, 
построены локомотиво- и вагоносборочные 
заводы, железнодорожный вокзал «Нурлы жол». 
В данное  время железные дороги АО «НК «ҚТЖ» 
стали конкурентноспособными не только с Рос-
сийскими  железными дорогами, но и другими  
администрациями. Конечно, на железнодорож-
ном транспорте имеется множество проблем,  
но они тоже решаются по мере возникновения. 
Для оптимизации перевозочного процесса и 
обеспечения безопасности движения поездов 
во всех сферах железнодорожного транспорта 
внедряется передовая иновационная технология 
и цифровизация.    

Воспоминания записала 
Асель ШАЙХЫНОВА, 

Нур-Султан
Фото из архива Амангельды Молгаждарова

В этом эксклюзивном материале речь идет о первых шагах модернизации железнодорожного транспорта Казахстана 
после распада Советского Союза. С нашими читателями своими воспоминаниями любезно поделился талантливый 
железнодорожник, кандидат технических наук, директор Акмолинского колледжа им. М. Тынышпаева Амангельды 
Молгаждаров. Он один из тех, кто не просто наблюдал за изменениями казахстанской железной дороги, но и сам 
участвовал в ее развитии. 

В настоящее время Амангельды Сабдиевич успешно руководит процессом обучения будущих железнодорожников. В 
целом, его с железной дорогой связывает около 50 лет. Так, поступив по зову сердца в Алма-Атинский институт инжене-
ров железнодорожного транспорта (АлИИТ), он начал свой трудовой путь на магистрали проводником. Поэтому, пройдя 
по служебной лестнице все этапы, он, как никто другой, знает специфику и все тонкости работы на железной дороге.

– Это было чудесное время, – рассказывает наш герой. – Мне за эти годы довелось поработать проводником, начальни-
ком пассажирского поезда, главным инженером, первым заместителем Главного пассажирского управления «Пассажир-
ские перевозки», а затем трудиться еще на многих руководящих должностях, внедряя самые смелые проекты в жизнь.

Его всегда отличало ответственное отношение к делу. Амангельды Сабдиевич считатет, что работу надо делать так, 
чтобы за нее не было стыдно. В подтверждение – десятки благодарностей, знаков за заслуги перед железной дорогой 
и других высоких наград. За всем этим стоит кропотливая работа и высокая самоотдача талантливого, увлечен-
ного, настоящего профессионала своего дела, железнодорожника с большой буквы.
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Мұражай табалдырығынан атта-
саңыз, қарама-қарсы екі қабырғаға 
ілінген қос картаның бірінде 19-ға-
сыр, екіншісі 20-ғасырда аймақтағы 
теміржол құрылысының сұлбасы 
бедерленген. Бұдан кейінгі экспо-
наттардан өткен ғасырдың басын-
да  салынған Ташкент-Орынбор 
теміржолы құрылысынан тарихи 
суреттер мен құжаттар, алғашқы 
станциялар сұлбасын көруге болады. 
Келесі экспозицияда қала тарихы, 
яғни 1853 жылы қоқандықтарды 
аймақтан қуып шығып, Перовск 
бекінісінің (Перовск – Қызылорданың 
алғашқы атауы) салынуы жайлы 
мәліметтер бар.    

Бөлімше теміржолындағы станция 
мен бекеттердің, вокзал ғимарат-

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Сексеуіл

«100 ВОКЗАЛ»  БАҒДАРЛАМАСЫ
 ҚАЛАЙ  ЖҮЗЕГЕ АСЫРЫЛДЫ? 

Осыдан он жылдан астам уақыт бұрын еліміз-
де «100 мектеп, 100 аурухана» бағдарламасы 
қабылданып, жүзеге асып жатты. Осы тұста 
Қазақстан темір жолында  «100 вокзал» салу 
бағдарламасы қабылданды. 

Кезінде теміржол көлігін реформалау 
кезінде жергілікті биліктің басқаруына 
өткен вокзалдардың дені тозып, оларды 
теміржолға қайтару мәселесі көтеріліп,  
2011 жыл «Вокзалдар жылы» деп атал-
ды. Шағын станцияларда 100 вокзал 
салып, 120 вокзалға күрделі жөндеу 
жүргізу жоспарланды. Сол жылдары 
жеке меншіктен 164 вокзал ғимараты 
қайтарылды. Жалпы компания басқа-
руында 303 вокзал болды.   

Жаңа вокзалдар салу үшін олардың 
бірыңғай дизайны жасалып, пысықтал-
ды. Жаңа ғимараттар типіне қарай ең 
кішісі 18 шаршы метрден басталып, 
125 шаршы метрлік көлемді құрады. 
Станциядағы жолаушыларға қызмет 
ету мүмкіндігіне қарай тұрғылықты 
халықтың көлемі мен жолаушылар 
нөпіріне қарай сараланып салынған 
бірінші типті вокзал тәулігіне 100 
жолаушыға қызмет көрсетуге есеп-
телінген. Екінші типтілері тәулігіне 
50 адамға, үшінші типті вокзалда 
тәулігіне 10 адамға қызмет көрсетіледі 
деп жоспарланған. 

Олардың ерекшелігі – модульдік 

типте салынғандығы. Әлем елдері 
тәжірибесіне сүйене отырып, құрас- 
тырмалы түрде каркастан қаңқасы 
жасалған вокзал ғимараттарын 20-
30 жыл өткесін оңай бұзып, орнына 
басқасын салуға болады. Қабырға 
аралықтарына «сэндвич» деп аталатын 
құрылыс материалы қойылып, соның 
арқасында вокзал ішіне қыста суық, 
жазда ыстық өтпейді. Бөлме темпера-
турасы бірқалыпты сақталып тұрады. 
Санитарлық желілері ішінде. Жылуы 
электрлік жолмен қамтамасыз етілген. 
Вокзалдардың ана мен балаға арналған 
бөлмесі, билет кассасы, кезекшілер 
орны, жолаушылар отыратын зал мен 
вокзал бастығының бөлмесі бар. 

Бүгінде жергілікті халық, әсіресе 
шағын бекеттерде жолаушылар бұл 
жаңа вокзалдардың игілігін көруде. 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ – «Магистральдық желі 
дирекциясы» филиалы директорының 
вокзал шаруашылығы бойынша орын-
басары Абай Сәбитұлының айтуынша, 
«100 вокзал» бағдарламасы аясында 
салынған вокзалдар негізінен өндірістік 
ғимарат болып саналады. Ол нысандар 
әр өңірдегі ПЧ, ШЧ мекемелерінің 
қарамағында жұмыс істеп тұр. 

Суреттерді түсірген автор

Райхан РАХМЕТОВА,
Нұр-Сұлтан

Бүгінде еңбек демалысындағы 
ардагер теміржолшы Салтай 
Ибрагимов (шын есімі Салыбек) 
Арыста кенже ұлдың қолында, қара 
шаңырақта тұрып жатыр екен. 
Жуырда Шымкент қаласындағы 
немересінің шаңырағына жиналған 
Ибрагимовтер әулетімен жақы-
нырақ танысып, сұхбат құрудың 
сәті түсті. 

Әулет басы Салтай Ибрагимов 
1926 жылы дүниеге келген. Ата-
мыз 96 жасқа келсе де әлі тың, 
сергек, қимылы ширақ. 6 жасында 
әкеден, 12 жасында шешеден 
жетім қалған Салтай атаның үш 
бауыры болыпты. Ағасы Әріп-
бай 1943 жылы соғысқа кетіп, 
Ленинградтың түбінде жаумен 
шайқаста қаза табады. Әпкесі 
тұрмысқа шығып кетеді, ал інісі 
жастай шетінеп кетеді. «Соғыс 
уақыты, кімді кім аяғандай, жетім 
баламын, анда-мында күнелтіп, 
аш-жалаңаш жүріп өстік» дейді 
Салтай қария балалық шағын 
күрсіне еске алып.    

Бір күндері Құдайына қараған 
бір кісі жолығып, еті тірі бозба-
ланы жетектеп әкеліп, Арыстағы 
вагон депосына жұмысқа орна-
ластырады. Соғыс кезі, кілең 
әйел, бала-шаға, шал-шауқан 
жұмыс істейтін вагон жөндейтін 
деподағы ауыр жұмыс, қатаң 
әскери тәртіпке бірден үйреніп 
тез бейімделеді. Алдымен жай 
ағаш ұстасы болып, сосын вагон 
жөндейтін цехқа слесарь болып 
ауысады.   «Баяғы таршылық 

күндерім артта қалды. Айлығым 
сол кездегі ақшамен 110 сом 
болатын. «Жас өспей ме, жарлы 
байымай ма» демекші, сөйтіп 
ел қатарына қосылып, теңеліп 
кеттік», –  дейді қария.

1950 жылы шаңырақ көтеріп, 
Құдай қосқан қосағы Жұптай екеуі 
өмірге 7 ұл, 8 қыз әкеліп, өсіп-өнген 
үлкен әулетке айналады.   

Ибрагимовтер – Қазақстан 
бойынша ең көп теміржолшылар 
шыққан әулет десек, қателеспеспіз. 
Соғыс жылдары басталған әулеттің 
еңбек өтілі жеті жүз жылға жетіп 
қалуының сыры да сол, күні бүгін-
ге дейін 43 теміржолшы шыққан. 
Олар – Салтай қарияның өзінен 
бастап, 15 баласы мен 61 немере, 
143 шөбересі,  5 шөпшегінен 
өрбіген ұрпақ.    

«Дастархан басында 24 адам 
отырып тамақ ішетінбіз. Мен 
күні бойы жұмыста болдым, де-
малыс дегенді білмедік. Марқұм 
кемпірім Жұптайым қайратты 
адам еді. Осы балалардың бәрін 
тарықтырмай өсірді. 2012 жылы 
қазан айында ол қайтыс болып, 
жалғыз қалдым, жасым 100-ге 
таяп қалды», – дейді қария.  

Вагон жөндеу депосында слесарь, 
сосын вагон қараушы, кейіннен 
ауысым бастығы болып ұзақ жыл-
дар абыроймен еңбек етіп, зей-
неткерлікке шықан отағасының 
ұл-қыздары да әке жолын қуып, 
өзімен қатар еңбекке араласады.  

Қазір Салтай атаның Алматы-
да, Нұр-Сұлтанда, Шымкентте 
тұратын ұлдары бар.  Әулеттің 80 
пайызы вагон шаруашылығында 
еңбек етеді.   

Салтай қарияның тұңғышы 
Гүлжәмилә мен күйеуі Келде-
бек Саржанов екеуі де 18 жыл 
теміржолда еңбек етіп, дүниеден 
өткенде олардың балаларын да 
нағашы жұрты асырап жеткізіп, 
қатарға қосыпты. Бүгінде олар 
да әулеттің бір бұтағы болып 
теміржолда жұмыс істейді. 

Екінші ұлы Жаңабай мен үшінші 
ұлы Жаңбырбай теміржолшы 
болып зейнетке шықты. Наби-
ра, Фазылхан, Алтын, Гүлнар, 
Рабиға, Гүлжанат, Эльмира, 
Нұрғазы, Серғазы, Ерғазы, Әділ-
хан, Асылхан Ибрагимовтер де 
алдыңғы ағалары мен әкелерінің 
жолымен теміржолда тер төгіп, 
нәпақасын айырып жүр. Кейбірі 
зейнетке шыққан. Есесіне немере 
мен шөбере буын әулеттің еңбек 
жолын жалғастыруда. Теміржол-
шы қарияның үлкен қыздары 
Гүлжамила мен Набира дүниеден 
өткен, қалғаны, Құдайға шүкір, 
сау-саламат. 

Ибрагимовтер әулеті жыл сайын 
әкелерінің  туған күні 15 желтоқ-
санда және марқұм аналарының 
мерекесі 8 наурызда бір шаңырақ 
астында жиналуды дәстүрге ай-
налдырған.  

«Басымыз қосылса да ортақ 
әңгімеміз теміржол, көбіміз ва-
гоншы болғаннан кейін вагон 
шаруашылығы жайлы әңгіме 
өрбімей тұрмайды.  Әкеміз дайын 
нұсқаушы, бәрін жіктеп жіліктеп 
айтып отырады», – дейді Әділхан 
Салтайұлы. 

«Алма сабағынан алыс түспей-
ді» демекші, Салтай атаның 7-ші 
перзенті Алтын оқуға түсер кезде 

Династия

МӘУЕЛІ БӘЙТЕРЕК:  АРЫСТЫҚ ТЕМІРЖОЛШЫЛАР ӘУЛЕТІ  
Арыс – теміржолшылар қаласы. Сондықтан мұнда халықтың 

80 пайызы теміржолмен күнелтуі заңдылық. Тоғыз жолдың 
торабында орналасқан кентте темір жолдағы жалпы еңбек 
өтілі 700 жылды құрайтын  Ибрагимовтер әулеті тұрады. 

болған қызықты оқиғаны баян-
дап берді. 

«Мектеп бітірген соң теміржол-
дың оқуына барып емтихан тапсыр- 
маймын ба? Дайындалып қарық 
қылған дәнеңем жоқ, бірақ қара-
сам, сұрақтарды білетін сияқты-
мын, вагон шаруашылығына 
қатысты білетінімді тақылдап 
айтып бердім. Тіпті сұрақтан тыс 
та білетінімнің бәрін жіпке тізіп 
шықтым.  Емтихан қабылдап 
отырғандар да менің теміржол-
шы отбасында өскенімді түсін-
ді ғой деймін, «міне, бұл нағыз 
теміржолшы болатын қыз» деп 
күліп өткізіп жіберді. Вагондар 
туралы бала күнімізден естіп 
өскендіктен бе, жұмысқа кірген 
кезде оңай болды. Бірден кірісіп 
кетіп, жұмысымызды көрсеттік», 
– дейді Алтын Салтайқызы. 

Қазір Салтай атаның бесінші 
баласы зейнеткерлікке шыққалы 
жатыр. Ұл-қыздары әке-шешесінің 
52 жылдық алтын тойларын өткізді. 
Ал 62 жылдық бриллиант тойына 
Арыс қалалық Мәдениет үйінің 
қызметкерлерін шақырып,  театр-
ландырылған сахналық қойылым 
жасады. 94 жасында Салтай қария 
Меккеге қажылыққа барып келді. 

Айтпақшы, Рабиға Салтайқызы 
әкесінің ағасы Әріпбайды интернет 
арқылы үш жыл іздестіріп жүріп, 
соғыста қай жерде қаза тапқанын 
тауып, басына барып құран оқып 
қайтқанын жеткізді.  

Атаның айтуынша, ол ұл-қызда-
рын теміржолшы болуға үгітте-
меген. Барлығы да өз қалауымен 
теміржолды таңдаған, оның үстіне 
көзін ашып көргені теміржол, 
өскен ортасы теміржолшылар 
болса, басқа кәсіпті іздеп несі бар?!   

«Соңғы отыз жыл ішінде 
теміржол саласына кереметтей 
жаңа технологиялар келіп жа-
тыр. Вагон шаруашылығына 
КТСМ келді. Бұрын дөңгелектің 
қызған-қызбағанын қолмен ұстап 
көретінбіз. Қазір КТСМ арқасын-
да бәрін біліп отырады. Вагон 
жөндейтін құрал-саймандар да 
жеткілікті, жаңарған. Қысқасы, 
бүгінде теміржолда жұмыс істеу 
жаныңа рахат сыйлайтын болды, 
соның өзі бір ғанибет емес пе?!», 
– дейді Әділхан Салтайұлы. 

Ибрагимовтер өздерінің атақты 
теміржолшы әулеттен екендік-
терін мақтан тұтатындарын 
жасырмады. Әсіресе, вагон де-
посында бұлардың отбасының 

бір мүшесі жұмысқа тұрса, кадр 
бөлімінің мамандары: «Ибраги-
мовтер сіздердің сандарыңыз 
мынанша еді, енді мынаншаға 
жеттіңіздер» деп жарысып сүй-
інші сұрайды екен.    

«Әкеміз қатардағы ауысым 
бастығы болып зейнеткерлікке 
шықты. Ағамыз да кейіннен өз 
еңбегімен директорлыққа дейін 
көтерілді. Біз әке атын пайдаланып, 
аға атын жамылып өмір сүрген 
жоқпыз. Рас, атакәсіпті жалғас- 
тырдық, бірақ біз де жұмысты ең 
төменгі сатыдан бастап, қателессек 
жаза алдық, қиналдық, сабақ ал-
дық, өстік-өндік, өз еңбегімізбен 
көтеріліп, теміржол саласында 
келе жатқан жандармыз», – дейді  
Рабиға Салтайқызы. 

Шымкент қаласындағы неме-
ресінің шаңырағына жиналған 
Ибрагимовтер әулеті түгелдей 
болмаса да бір қауым ел болып 
бас қосты. Әке-шешеден ерте 
айрылып, бір әулеттен жалғыз 
қалған жетім бала, міне, бүгінде 
саялы алып бәйтерекке айналған. 
Бала күндегі қиыншылығын Жа-
ратушы осылайша жарылқап, 
қарымтасын қайтарғандай...  

Суретті түсірген автор 

Жансая СЫДЫҚБАЙ,
Шымкент

ЖӘДІГЕРЛЕР  СЫР  ШЕРТКЕНДЕ...
Ғасырдан астам тарихы бар Қызылорда локомотив 
пайдалану депосының мұражайында өткен күннен 
сыр шертетін бірегей жәдігер сақтаулы тұр. 1976 
жылы депоның 70 жылдығы қарасаңында ашылған 
мұражай  жыл өткен сайын жаңа  экспонаттармен 
толықтырылып келеді. Көненің көзі – алып паровоз 
бен ҰОС ардагерлеріне арналған аспан асты мұра-
жайына депо ауласынан орын берілген. 

МҰРАЖАЙ

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

бар «большевиктік же-
теу» ұйымының суреттері 
сақталған. Жалпы мұра-
жайға қойылған экспонат, 
тақта-стенд, сұлба-ма-
кет, әртүрлі құжаттар, 
кітаптар секілді 150-ден 
астам жәдігердің арасында 
не жоқ десеңізші?! 1902 
жылы шығарылып, ұзақ 
жыл қолданыста болған 

шойыннан жасалған рельстің сынығы 
да сақталған.   

– Мұражайға қазалылық теміржолшы-
лар әкеліп тапсырған, бүгінде тарихи 
жәдігерге айналған рельстің үш түрі бар. 
Оның бірінің ұзындығы 113 см, ені 10 
см, биіктігі 11,5 см көлемінде, жақтау 
қабырғасында «к.з.кн.Б.БЬЛОСЕЛЬСКА-
ГО 1902 года» деген жазу жазылған, – 
деді мұрайжай қызметкері Қызғалдақ 
Оспымбетова.

Тарихқа көз жіберсек, бұл рельс Ре-
сейде теміржол енді пайда болған екі 
ғасыр бұрын Еділ-Жайық өңірінде темір 
қорытып, болат рельс шығаратын князь 

тарының, локомотив депосының 
ең алғашқы нұсқасы, кейінгі және 
бүгінгі көріністері, даму кезеңдері-
нен сыр шертетін суреттер келесі бір 
экспозицияда орын алған. Осындай 
экспозициялардың бірінде депо 
теміржолшыларының 1905-1907 
жылдардағы революциялық дүмпуге 
үн қосқаны байқалады. Социал-де-
мократтардың ықпалымен жұмыс 
сағатын азайту, жалақыны көтеруді 
талап еткен депо слесарі А.В.Червяков 
бастаған, құрамында жеті мүшесі 

Белосельский-Белозер-
скийдің шеберханасы-
ның өнімі болса керек 
деп ой түюге болады. 
Князьдің Уфа губерни-
ясының Катав-Иванов 
мекенінде де темір-бо-
лат балқытатын шебер-
ханасы болды деген де-
ректер бар. 1901 жылдан 
бастап шеберханадан 
шығарыла бастаған 
мұндай рельстердің 
екінші жақтауына к.ж.д 

деген мөр-таңба (клей-
мо) басылыпты. Сәйкесінше, бұл 
белгілер қазыналық темір жол 
аббревиатурасы немесе «Констан-
тинов темір жолы» дегенді білдірсе 
керек. Белосельский-Белозер-
скийдің шеберханасының өнімі 
Орынбор-Ташкент теміржолының 
құрылысына пайдаланылып, Сыр 
бойына да жеткен болып тұр ғой.  

Мінеки, екі ғасырды жалғасты-
рып жатқан теміржолдың тарихын 
зерделей келе талай-талай тұма 
сырға қанығуға әбден болады...

Суреттерді түсірген автор
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– Батыр Куанышевич, как 
давно вы увлекаетесь спортом 
и почему отдаете предпочтение 
именно триатлону?

– Я всегда вел здоровый образ 
жизни и с детства занимался 
спортом.  Мое детство, юность 
и годы становления прошли 
в Целинограде. На счастье, 
здесь было доступно множество 
спортивных секций, которые 
я с удовольствием посещал. 
Занимался в ДЮСШ плавани-
ем, волейболом, баскетболом, 
академической греблей, легкой 
атлетикой. Благодаря успехам в 
плавании даже получил пригла-
шение учиться в специальной 
спортивной школе олимпийского 
резерва. Однако у меня были 
другие приоритеты – хорошее 
образование, серьезная профес-
сия, поэтому спорт остался со 
мной лишь в качестве хобби.

Триатлон, продолжением кото-
рого является IRONMAN, вошел 
в мою жизнь пару лет назад. Он 
привлек меня тем, что 
объединяет три цикли-
ческих вида спорта: пла-
вание, бег и велосипед. 

– Легко ли совмещать 
столь ответственную 
работу с тренировками 
и соревнованиями?

– Один из девизов 
IRONMAN: «Все возмож-
но, нет ничего невоз-
можного». Ежедневно 
по утрам я пробегаю 
по 5 километров. Для 
этого нужно всего лишь 
встать на час раньше, одеться 
по погоде и пробежать столько, 
сколько хотите. Утренняя тре-
нировка позволяет организму 
настроиться на работу и всегда 
поддерживать хорошую физи-
ческую форму. 

 Что касается бега на большие 
дистанции и езды на велосипеде, 
это своего рода динамическая 
медитация, во время которой на 
ум приходят различные решения 
повседневных задач, которые 
ранее по той или иной причине 
не мог найти. 

Вступив в ряды Федерации 
триатлона Казахстана, я стал 
больше контактировать с сооб-
ществом спортсменов в столице и 
познакомился со многими инте-
ресными, гармонично развитыми 
и успешными людьми. Думаю, 
они добились определенных высот 
в том числе благодаря спорту. 
Активная жизненная позиция и 
целеустремленность – все это в 
комплексе дает результат. Яркий 
пример – председатель Совета 
директоров холдинга BI Group 
Айдын Рахимбаев. Благодаря 
этому человеку в Казахстане 
появился IRONMAN. 

– IRONMAN считается одним 
из наиболее сложных одно-
дневных соревнований в мире. 
Какой объем тренировочной 
работы необходимо выполнять 
в течение года, чтобы добиться 
результатов?

–  Я шел к этой цели два года. 
Сначала планировал попробо-
вать свои силы в IRONMAN 70.3 
Astana в 2020 году. Это половина 
IRONMAN. 70.3 – расстояние в 
милях, если суммировать все 
дисциплины, то оно включает 
в себя 1,9 километра плавания, 
велогонку на 90 километров и 
21,1 километра бега. 

В 2019 году зарегистрировался 
на гонку в столице и осенью начал 
ежедневную  подготовку. Однако 
из-за пандемии коронавируса 
соревнования отменили, тогда мы 
с коллегами из Railways athletics 
club провели онлайн-триатлон, 
посвященный 90-летию Турксиба, 

в ходе которого выполнили норму 
IRONMAN 70.3. В 2021 году вновь 
самостоятельно преодолели три 
дистанции. В день, когда я узнал 
об очередной отмене IRONMAN 
в столице, прошел регистрацию 
на  IRONMAN 70.3 Turkey. Он 
состоялся 31 октября 2021 года. 
Все предшествовавшее этому 
время я усиленно готовился, вел 
дневник тренировок.  

– Можно ли подготовиться  к 
таким стартам самостоятельно 
или необходима поддержка 
профессионалов? Расскажите 
о своих наставниках.

– Прежде чем приступить 
к тренировкам, необходимо 
пройти первичное медицинское 
обследование, выяснить, нет ли 
серьезных противопоказаний, и 
обязательно получить рекомен-
дации врача-кардиолога. 

Начинающим спортсменам я 
советую заниматься с наставни-
ком. У меня уже была хорошая 
база – с детства меня учили бегать 
и плавать, профессиональный 
тренер по велоспорту поставил 
мне технику, после я поменял 
еще нескольких тренеров, у 
каждого из которых почерп-
нул что-то важное. Поэтому 
подготовкой к IRONMAN 70.3 
я преимущественно занимался 
самостоятельно, опираясь на 
опыт своих более продвинутых 
коллег. В их числе – главный 
менеджер департамента про-
изводственной безопасности и 
экологии Сагат Кабиев, который 
прошел в 2019 году IRONMAN 
70.3, и наш суперамарафонец, 
главный менеджер департамента 
безопасности движения АО «НК 
«ҚТЖ» Руслан Молдагалиев. 

Важно понимать, что цели у 
всех могут быть разные. Если 
вы хотите профессиональных 
успехов, то только тренер, ко-
манда, врач и медкомиссия раз 
в квартал. Но ни в коем случае 
не рекомендую нагружать орга-
низм вопреки здравому смыслу, 
ведь ни одно первое место ни 
на каком пьедестале не сто-
ит вашего здоровья. Для меня 
триатлон и IRONMAN – прежде 
всего здоровье и общение со 
спортсменами из разных стран 
мира, а доказывать кому-то что-то 
я не планирую, мне достаточно 
того, что я сам себе доказал, что 
я могу это сделать. 

– Батыр Куанышевич, подели-
тесь самыми яркими моментами 
и впечатлениями на  IRONMAN 
70.3 Turkey. Какие эмоции вы 

испытали, пересекая финиш-
ную черту? 

– IRONMAN 70.3 Turkey стал 
для меня гонкой-открытием. 
Каждый этап был сложным, но 
интересным. Теперь я знаю, как 
планировать и распределять 
силы на других гонках. 

Водный этап стартовал на пля-
же Kadriye Beachpark у берегов 
Средиземного моря. Во время 

заплыва мне пришлось 
всех обгонять, и я понял, 
что в следующий раз, ско-
рее всего, буду стартовать 
на две группы впереди, 
чтобы плыть с равными 
соперниками. 

Сразу после водного 
финиша нам предстояла 
велогонка, маршрут кото-
рой пролегал  вдоль жи-
вописных ущелий рядом 
с древним амфитеатром 

Аспендосом.  Накануне ночью 
прошел ливень, поэтому ехать 
пришлось по еще мокрому ас-
фальту, а такое покрытие требует 
особой осторожности. Уже на 
первых поворотах были падения, 
несколько спортсменов снялись 
с соревнования. Нивелируя все 
возможные риски, на этом этапе 
я снижал скорость в среднем до 
38 километров в час. А затем про-
бежал 21 километр через самые 
живописные и впечатляющие 
районы Анталии. Температура 
воздуха к тому моменту под-
нялась до +28 градусов, было 
жарко, но поддержка много-
численных зрителей придавала 
дополнительные силы. В итоге 
три непрерывных этапа мне 
удалось преодолеть за 6 часов 
11 минут 24 секунды.

Финиш – это, можно сказать, 
отдельный этап, к которому 
тоже надо готовиться. Я берег 
силы, заранее приготовил флаг 
Казахстана и с гордостью де-
монстрировал его, пересекая 
финишную черту. Это большая 
честь и непередаваемые эмоции. 

Где бы я ни участвовал, будь 
то международные турниры или 
совещания, я всегда помню, что 
я представитель Казахстана. И 
от того, как ты выглядишь, как 
преподнесешь себя, будут судить 
обо всех казахстанцах или той 
части, которую ты представляешь. 

– Вот уже несколько лет вы 
возглавляете спортивную ко-
манду ҚТЖ Railways athletics 
club. Триатлон пользуется 
популярностью среди работ-
ников ҚТЖ? Насколько он 
сегодня развит в Казахстане?  

–  Railways athletics club – это 
уже общее достояние.  Нельзя ска-
зать, что я его возглавляю. Когда 
начал заниматься триатлоном, 
предложил коллегам обмени-
ваться полезной информацией, 
методикой, создали чат, который 
сегодня объединяет порядка 60 
атлетов ҚТЖ из разных регионов 
Казахстана, в том числе ветеранов 
спорта. Это преимущественно 
продвинутые спортсмены, спо-

собные контролировать свой 
тренировочный процесс, и они 
с удовольствием делятся опытом 
с новичками. 

После каждого марафона ряды 
нашего клуба пополняются. 
Улучшаются результаты, есть 
мотивация.

Железнодорожники любят 
спорт и показывают отличные 
результаты на соревнованиях 
разного уровня. Всегда под-
держивает спортсменов наш 
отраслевой профсоюз. К слову, 
логотип Казпрофтранса укра-
шал мою форму на IRONMAN 
70.3 Turkey, любезно им про-
спонсированную. К 30-летию 
независимости РК профсоюз 
организовал марафон «30 ки-
лометров за 30 дней», который 
поддержали железнодорожники 
из разных уголков Казахстана. 
Эта инициатива понравилась и 
городским властям Нур-Султана. 

У нас сильная Федерация три-
атлона РК, в крупных городах 
есть парки с очень хорошей 
инфраструктурой, в частности, 
триатлон-парк в столице. От-
крываются школы триатлона. 
Условия для атлетов создаются 
по всей стране. 

– Посоветуйте, как мотивиро-
вать себя на занятия спортом, 
с чего начинать?

– Прежде всего надо начинать 
с утренней гимнастики и по-
вторять ее в течение дня, если 
есть возможность. Мы сейчас 
пропагандируем восстановление 
производственной гимнастики в 
ҚТЖ, чтобы каждый час сотруд-
ники вставали с рабочего места и 
уделяли 5-10 минут внимания сво-
ему организму, чтобы не получить 
остеохондроза, нормализовать 
работу кровеносной системы и 
сердечной мышцы, подпитать 
наши клетки кислородом.

Гимнастика – это первое. Когда 
организм готов к более активным 
видам спорта, нужно начинать 
с оздоровительного бега. Пусть 
по чуть-чуть, но системно. Если 
вы будете ежедневно пробегать 
хотя бы по 2 километра, то че-
рез три месяца себя не узнаете: 
здоровый цвет лица, ясность 
взгляда и мыслей. Особенно 
полезны утренние пробежки, бег 
заряжает перед рабочим днем, 
а вечером предпочтительнее 
ходьба, она позволит настроиться 
на отдых. Ну а чтобы выйти на 
более профессиональный уро-
вень, новичку обязательно нужен 
грамотный наставник, тренер. 
Нужно проводить тренировки в 
том режиме, который позволяет 
вам укреплять здоровье, а не 
наносить ему вред.

Кто видит свое будущее на ди-
ване, тот не придет в спорт, а кто 
хочет долго сохранять активность 
и здоровье, обязательно найдет 
время и силы на тренировку. 
Мой девиз: «Будь на стороне 
созидания!».

– Поделитесь спортивными 
планами на ближайшую пер-
спективу. 

– Цель пройти дистанцию 
IRONMAN 70.3 в прошлом году 
выполнена. В 2022 году планирую 
покорить еще одну спортивную 
вершину – международный  старт 
Oceanman. Эти соревнования 
по плаванию на открытой воде 
проводятся с 2015 года в самых 
живописных акваториях мира, и в 
этом году состоятся в Капшагае. Я 
зарегистрировался на дистанцию 
5 километров и уже приступил 
к тренировкам.

– Успехов вам! Спасибо за 
беседу!

Беседовала Любовь РОВБА
Фото Александра ЖАБЧУКА

Триатлон с каждым годом завоевывает все большую популяр-
ность среди представителей разных сфер деятельности. Как 
правило, это успешные, активные и целеустремленные люди, 
добившиеся высот в карьере и бизнесе. Главный инженер АО 
«НК «ҚТЖ» Батыр Котырев не раз защищал честь компании в 
этом виде троеборья. Он является одним из основателей спор-
тивной команды ҚТЖ Railways athletics club, личным примером 
мотивируя коллег вести здоровый образ жизни и заниматься 
спортом. В 2021 году Батыр Куанышевич преодолел дистанцию 
престижного международного турнира по триатлону IRONMAN 
70.3 Turkey. В интервью нашей газете он рассказал, как и почему 
в его жизни появился триатлон, поделился секретами подготов-
ки к соревнованиям и спортивными целями на перспективу.

Батыр КОТЫРЕВ: 

«БУДЬ НА СТОРОНЕ СОЗИДАНИЯ!»

Речь идет о менеджере функционального направления по оформлению 
трудовых отношений департамента кадрового администрирования АО 
«НК «ҚТЖ», Почетном железнодорожнике Светлане Поповой, отдав-
шей магистрали почти четыре десятка лет жизни. Совсем недавно ее                                     
с большими почестями проводили на заслуженный отдых. 

Это человек, которого знают буквально все в коллективе, любят, ценят 
и тянутся к ней всей душой. Кто бы ни встречался на ее трудовом пути, 
всегда потом с восхищением и теплом говорит о ней: педантичная в 
профессиональных вопросах и очень внимательная, доброжелательная к 
каждому. Для нее в работе нет мелочей. Светлана Григорьевна – человек, 
чья трудовая деятельность непосредственно связана с сотрудниками 
предприятия. Это десятки и сотни личностей, у которых постоянно что-
то происходит. 

Про нашу героиню можно многое сказать. Находить выходы из слож-
ных ситуаций, поддерживать неуверенных, утешать расстроенных, 
анализировать полученную информацию и применять ее на практике. 

В послужном списке Светланы Григорьевны имеются разные поощре-
ния: почетные грамоты, благодарности, но самой дорогой наградой она 
считает уважение и любовь коллег. 

В свою очередь, сами коллеги хором говорят: «Светлана Григорьевна 
– это просто клад, а не человек. Кто бы ни спросил, всегда посоветует, 
всегда поможет человеку. Объяснит, как оформить бумагу или подска-
жет куда обратиться со своим вопросом. У нее всегда доброжелательное 
отношение к людям. Очень душевный человек».

Асель ШАЙХЫНОВА, Нур-Султан
Фото автора

Профессионал  в своем деле
Наша героиня – прямое 

доказательство тому, что 
специалист по  кадрам 
– профессия душевная. 
Она всей душой любит 
железную дорогу, це-
нит людей, которые ра-
ботают во множестве 
подразделений этого 
сложного и многооб-
разного хозяйства. 

Работать на железную дорогу 
Юрий Линников пришел в 1996 году 
в возрасте 33 лет. До этого трудил-
ся в разных местах. На железной 
дороге начинал сначала слесарем, 
затем был назначен составителем 
поездов. А в 2005-м стал осмотрщиком вагонов, где и трудится вот уже 
семнадцать лет. Эта специальность, по признанию железнодорожника, 
очень нелегкая. Осмотрщик вагонов должен днем и ночью, в любую 
погоду, любое время года обеспечивать безопасность движения поездов. 
Тщательно и скрупулезно осматривать каждый вагон, грузовой или 
пассажирский, не упустить какую-либо неисправность. За годы работы 
Линников в ходе осмотров вагонов выявил сотни неисправностей. И 
сознание того, что от него напрямую зависит безопасность движения, 
придает ему большую ответственность. 

Сам Юрий Линников не из железнодорожной семьи, и никто из его 
детей по его стопам не пошел. Но для него самого работа на железной 
дороге – как второй дом. За четверть века он привык к шуму вагонов, 
грохоту поездов. А свободное время проводит в тишине – на рыбалке. 
После шумной работы тишина и покой с удочкой в руках – лучший отдых. 

Аслан КУДАБАЕВ, Костанай
Фото автора

 

Четверть века – 
в ногу с компанией
В этом году 25-летний 

юбилей отмечает не только 
АО «НК «ҚТЖ», но и ряд ее 
работников, проработав-
ших на железной дороге 
четверть века. Один из 
них – осмотрщик ваго-
нов пункта технического 
обслуживания станции 
Кушмурун Костанайского 
отделения грузовых пере-
возок Юрий Линников.

Когда работа в радость 

Еще школьником Сайлау проходил учебную практи-
ку в вагонном депо района Сортировка. Мальчишка 
помогал ремонтникам в несложной работе. Эти 
навыки пригодились ему в освоении будущей профессии.  

После окончания 10 класса юноша устроился работать слесарем в ВЧД-
11. Там он проявил себя с хорошей стороны, и его заметило руководство. 
В будущем без отрыва от производства Сайлау получил образование в 
железнодорожном техникуме, а затем в институте. 

По словам железнодорожника, около 14 лет он проработал мастером 
на узловой внеклассной станции Жанааул мастером механизированного 
вагоноремонтного пункта. 

– На тот момент в работе мне оказывал поддержку Серикбол Тусуп-
беков. В трудную минуту он всегда был рядом – давал советы, помогал 
в деле. Благодаря ему сейчас я знаю устройство вагонов как свои пять 
пальцев, каждый болт и шуруп был завинчен мной при сборе и разборе 
вагонов, – рассказывает мужчина. – Затем, после смены профессии ма-
стера на ревизора моим наставником стал Казбек Тунусбеков, который 
также подставлял плечо в трудную минуту. 

Сегодня Сайлау Жаркенов сам обучает своих коллег на семинарских 
занятиях, осуществляет проверку на предприятиях вагонного хозяйства. 
В составе комиссии он объехал Костанайское, Атырауское, Алматин-
ское отделения. Со своими товарищами по работе  он всегда на  связи. 
В группе WhatsApp ежедневно  обсуждаются новшества и изменения 
в железнодорожной сфере, а также осуществляется обмен опытом с 
работниками из других регионов. 

Во время разговора Сайлау Жаркенов признался в том, что в свободное 
время занимается самообразованием – читает техническую литературу, 
изучает нормативную документацию. Кроме того любит пролистывать 
и художественную литературу. Одним словом, постоянно расширяет 
свой кругозор.

Большую радость наш герой получает от общения с 8-летней дочерью 
Томирис, которая в будущем мечтает стать врачом.  

Сайлау Жаркенов считает, что ему в жизни очень повезло, так как он 
имеет любимую работу и его окружают хорошие люди. А это дорогого 
стоит и не каждому дано испытать.

                                                    Светлана МОГАЙ, Караганда
Фото автора

Труженик, полиглот, семьянин – этими 
тремя словами можно охарактеризо-
вать ревизора движения по вагонно-
му хозяйству филиала ТОО «КТЖ –                                                                                              
Грузовые перевозки» – «Карагандинское 
отделение ГП» Сайлау Жаркенова.



КАЛЕЙДОСКОП8
№4-5 (2719-2720) 28/01/2022

Бас редактор 
Дина Муздубаева 

Бас редактордың орынбасары 
Меруерт Өмірзақова

Меншікті тілшілер:

Алматы: Елена Қолдасбаева 8-701-794-98-80 
Атырау: Қосұйым Мұқашев 8-778-946-09-66 
Шымкент: Жансая Сыдықбай 8-707-390-17-18 
Шығыс Қазақстан: Ольга Ушакова 8-777-203-51-87
Жамбыл: Асхат Райқұлов 8-700-330-01-53 
Маңғыстау: Шахида Жұманова 8-707-886-72-45
Орал: Анна Панищева 8-707-910-74-17
Қызылорда: Сабырхан Нәдірбаев 8-778-409-78-59
Семей: Қуаныш Қожаев 8-775-710-70-53
Қарағанды: Светлана Могай 8-777-893-66-76
Қостанай: Аслан Кудабаев 8-705-267-44-00
Павлодар: Айдана Ертай 8-747-535-21-58
Ақтөбе: Ардақ Ерубаева 8-702-843-27-97
Көкшетау: Надежда Новицкая 8-701-854-38-27

Газет басылатын қалалар:
Нұр-Сұлтан, Сілеті 30 
«Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Ақтөбе, Смағұлов көш., 9/2. 
«Хабар-Сервис» ЖШС 
Шымкент, Әлімқұлов көш., 22.
«ERNUR Print» ЖШС 

Басылымның таралымы 20 000

Газет сейсенбі, 
жұма күндері шығады. 

Газет шығару және тарату қызметімен 
«Қазақстандық салалық теміржол, 

автомобиль, әуе және су көлігі 
қызметкерлерінің кәсіби одағы» 
қоғамдық бірлестігі айналысады.
© «Қазақстан теміржолшысы» 
газетінде жарияланған 
материалдарды 
көшіріп немесе өңдеп басу үшін 
редакцияның жазбаша рұқсаты 
алынып, газетке сілтеме жасалуы 
міндетті.
Редакция авторлар мақаласы мен 
жарнама мазмұнына жауап бермейді.

Кезекші редакторлар: 
Р. Рахметов, Р. Рахметова

Редакцияның мекен-жайы: 
Нұр-Сұлтан қ., Д.Қонаев көшесі 6. 

Газетті тарату жөніндегі менеджер 
Асель Распаева, 
тел.: 8 775 198 15 61, 
e-mail: raspayeva.assel@mail.ru

Қазақстан Республикасы Баспасөз және 
бұқаралық ақпарат ісі жөніндегі Ұлттық 
агенттігінде тіркеліп, 1997 жылдың 
30 шілдесінде №601 тіркеу куәлігі берілді.

rail-news.kz

Светлана МОГАЙ,
Караганда

Анна МАРЬИНА,
Илецк

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау

Асхат РАЙҚҰЛ,
Жамбыл 

История

Инициатором создания музея был 
начальник Уральского отделения доро-
ги Омиртай Сахтанов, а возглавил его 
Почетный железнодорожник КазССР 
Михаил Надточий. Первоначально му-
зей располагался в одной комнате в 24 
квадратных метра. Более четверти века 
Михаил Тихонович бережно собирал 
экспонаты, возраст которых от 20 до 
110 лет. Коллеги ему помогали изготав-
ливать макеты и альбомы, оформлять и 
устанавливать стенды и витрины. 

Из альбомов со старинными фото-
графиями и документами, стендов и 
настенных карт можно узнать историю 
железной дороги на Уральском участке 
с первых ее дней. Строительства желез-
ной дороги уральцы добивались с 1865 
года, поднимая данный вопрос перед 
императором России с периодичностью 
в 2-3 года. Добиться разрешения удалось 
губернатору Уральской области гене-
рал-лейтенанту Шипову, и в 1892 году 
началось строительство железной дороги 
Покровская Слобода (ныне г. Энгельс 
Саратовской области) – Уральск. Сна-
чала было 6 станций: Семиглавый Мар, 
Шипово (ныне Таскала), Переметная, 
Деркул, Ростошская, Уральск, которые 
являются старейшими в Казахстане. Об-
щая протяженность дороги, которая была 
продолжением линии Москва – Рязань 
– Саратов, составляла 396 километров, 
из них 120 километров по территории 
Уральской области. Дорога строилась 
на деньги частных инвесторов как аль-
тернатива караванным перевозкам и 
связала  Южный Урал с Волгой, позволив 
вырасти товарообороту в разы. 

Движение было открыто 10 ноября 1894 
года. Сначала дорога заканчивалась на 
правом берегу реки Чаган, сейчас здесь 
станция Уральск-Товарная, а товары и пас-
сажиров перевозили паромом или возами 
по льду. Со строительством деревянного 
железнодорожного моста поезда стали 
ходить до тупиковой станции Уральск. 
Параллельно строился чугунный железно-
дорожный мост через реку Чаган. Мастер 
Котельников с двумя сыновьями строил 
его вручную в течение 10 лет, используя 
уникальную технологию строительства 
клепанных чугунных мостов. Таких мостов 
осталось в мире единицы, а поскольку он 
железнодорожный, то уникален вдвойне. 

В 1935-м железная дорога была продлена 
до Соль-Илецка, построено 10 средних 
и 88 малых мостов через реку и овраги, 
6 станций, 3 ажурные фермы по 110 
метров и 4 по 88 метров вознеслись над 
рекой Урал, которые служат до сих пор. 
С постройкой моста через Волгу в 1935 
году стал курсировать пассажирский 
поезд Москва – Уральск, с 1938-го от-
крыто сквозное движение через Уральск 
поезда Москва ؘ – Алма-Ата, а Уральское 
отделение стало лучшим на Рязано-Ураль-

ской железной дороге. Подтверждением 
этому также служат экспонаты музея – 
документы, распоряжения, телеграммы, 
газеты тех лет.

Город Уральск был ближним тылом 
Сталинградской битвы, а Западно-Казах-
станская область – единственная в респу-
блике, подвергавшаяся бомбардировке, 
особенно доставалось железной дороге, 
высаживался вражеский десант, посколь-
ку железная дорога была единственной 
транспортной артерией Сталинграда. Из 
Майкопа и Грозного было доставлено 500 
цистерн с горючим. Их переправляли 
через Каспийское море, Урал и далее – по 
Казахской железной дороге в Сталинград. 
Коллективы паровозного депо и мастер-
ские дистанции пути выпускали мины. 
Машинист паровозного депо Уральска 
Покусай вел поезд с танками к Сталин-
граду и был 15 раз атакован авиацией. 
Бригада погибла, сам он ранен, но довел 
поезд до пункта назначения. Об этом 
легендарном машинисте писала газета 
«Правда». В музее хранятся подлинные 
документы, письма и боевые награды 
железнодорожников.

В прошлом году негосударственная 
пожарная служба отметила 100-летие: 
пожарный поезд на станции Уральск 
образован 4 мая 1921 года Постановле-
нием Совета труда и обороны РСФСР № 
2/210, подписанным В.И. Лениным, и 
является одним из первых подразделений 
среди пожарных поездов в Казахстане. 
Свидетельство этого также хранится в 
музее. Уральский отряд НГПС 2 года на-
зад открыл здесь свой памятный уголок. 

В настоящее время музей занимает 100 
квадратных метров, укомплектован 197 
экспонатами, в их числе два действующих 
макета первых паровозов, электровоза, 
действующие прожекторный светофор, 
аппарат Морзе, первичные и вторичные 
часы, по которым паровозы давали 
сигналы, а горожане узнавали время, 
сигнальные приборы, станционный 
колокол. Своими силами были изготов-
лены макеты первого паровозовагонного 
депо, веерного депо 1913 года постройки, 
вагонного депо 1937 года постройки 
(здания находятся в эксплуатации и в 
настоящее время), макет электростанции 
1936 года постройки, оригинал которой 
используется и сейчас в качестве запасной. 
Установлено около 30 стендов, посвящен-
ных истории каждого железнодорожного 
предприятия Уральского региона, 12 
витрин с 300 фотографиями, орденами, 
предметами старины, используемыми 
железнодорожниками в работе. 

Музей занимал второе место в рес- 
публиканском смотре общественных 
и ведомственных музеев, был признан 
лучшим среди общественных музеев же-
лезнодорожных организаций Республики 
Казахстан, вошел в Атлас малых музеев 
Приуралья. За 27 лет с экспозицией музея 
ознакомилось более 40 тысяч человек.

Фото автора

ВРЕМЕН СВЯЗУЮЩАЯ НИТЬ

Музей железнодорожников в Уральске был открыт в 
октябре 1994 года в честь 100-летия первой железной 
дороги в Казахстане.  Да, официально годом основания 
железнодорожного транспорта Казахстана считается 
1904-й, когда началось строительство Оренбург-Таш-
кентской железной дороги, но все же первая железная 
дорога по территории современного Казахстана прошла 
в 1894 году от Покровской Слободы до Уральска.

Анна ПАНИЩЕВА,
Уральск

ҚАНДЫАҒАШ  ВОКЗАЛЫНДАҒЫ  ҚОНАҚЖАЙЛЫЛЫҚ
Қандыағаш станциясы мен вокзал ұжымы «қаңтар оқиға-
сы» кезінде 34 сағат кідірген жолаушылар пойызындағы 
300-ге жуық адамға тік тұрып қызмет көрсетті. Сол түндегі 
оқиғаны вокзал басшысы Жанна Иманова айтып берді. 

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

 ГЕРОИ НАШЕГО ВРЕМЕНИ 

Осмотрщики-ремонтники 
Карагандинского эксплуа-
тационного вагонного депо 
Нурболат Сериков и Дәуіржан 
Сайлау во время технического 
обслуживания вагонов пас-
сажирского поезда №43 на 
ПТО Караганда-Пассажирская 
обнаружили технические 
неиправности и сумели пре-
дотвратить сход поезда.

БЕЙНЕТ ТҮБІ – 
ЗЕЙНЕТ

Арал теңізі станция бастығының 
орынбасары қозғалыс саласында қырық 
жыл тер төгіпті. Жасынан теміржол 
бойында өскен Толыбай Орекешовтің 
қозғалыс саласын таңдауының да өзін-
дік сыры бар екен.  «Кешегі кеңестер 
одағы кезінде теміржолдағы ең жауап-
ты сала қозғалыс саласы болды. Әуел 
баста мен машинист болғым келген, 
бірақ салмақтай келе бүкіл қозғалысты 
басқаратын өндіріс командирі болудың 
артықшылығын түсіндім. Қиындығы 
мен жауапкершілігі өз алдына, тікелей 
қозғалысты бақылауда ұстайтын бұл 
саланың қызығы да жетерлік, – дейді 
кейіпкеріміз.  

– Біздің аймақтағы станция басшыла-

рының ішіндегі ең тәжірибелі әрі білікті 
теміржолшы атанған Толыбай Орекешов 
ағамыз зейнет демалысына шығып 
отыр. Әрине, қырық жылғы бейнеттің 
енді зейнетін көру ләзім.  Мұндай май-
талман теміржолшылардың тәжірибесі 
кейінгі жастарға қажет-ақ. Сондықтан 
Толыбай Орекешов зейнетке шықса да 
болашақ теміржолшылардың салалық 
жұмысқа төселуіне тәжірибесімен 
бөліседі деп сенеміз. Сонау жылдары 
Сексеуіл-Қоскөл жаңа телімі пайдала-
нуға берілетін жылдарында Сексеуіл 
бекетінің басшылық құрамында қызмет 
еткен жан.  Аймақ теміржолына бір 
кісідей еңбегі сіңген  теміржолшыға 
тек алғыс айтамыз, – дейді бөлімшенің 

ҚОЗҒАЛЫС САЛАСЫНДА  –  ҚЫРЫҚ  ЖЫЛ
Қызылорда теміржолының өркендеуіне сүбелі 
үлес қосқан, аймақтың бірнеше бекетінде 
басшылық қызмет атқарған тәжірибелі 
теміржолшы Толыбай Орекешовті әріптес- 
тері құрметті демалысқа шығарып салды. 

кәсіподақ ұйымының төрағасы Мұхтар 
Өмірзақұлы.

Арал теңізі станциясының басшысы 
Талғат Шүренов Қызылорда қосалқы 
бөлімшесінің бастығы Батырхан Базар-
баев пен бөлімшенің кәсіподақ ұйымы 
төрағасы Мұхтар Өмірзақұлының арнайы 
сыйлығы мен адресатын табыстап, та-
лай жыл бірге еңбек етіп, қиын-қыстау 
кезеңнен бірге өткен әріптес ағасына 
ұжым атынан жылы лебізін білдіріп, 
қимай қоштасты.   

Суретті түсірген автор

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Арал

Внимательные железнодорожники 
выявили недостаток пяти крепительных 
болтов опоры скручивания редуктора 
колесной пары с отсутствием аварий-
ной опоры на двух вагонах. 

 Благодаря профессиональной бди-
тельности  работники вагонного 
депо обнаружили трудновыявляемые 
неисправности вагонов, которые 
могли привести к особо тяжелым по-
следствиям в период осуществления 
перевозочного процесса.  

В минувший понедельник Нурболат Се-

РАВНЯЕМСЯ 
НА ЛУЧШИХ!

Теміржолшы жастардың белсенділігінің 
бір айғағы сол, олар облыс бойынша ұй-
ымдастырылған түрлі шараларда бас бәй-
гені бермей жүр. Мәселен, облыс орталығы 
Өскемен қаласында «Жастар жылына» 
орай зауыттар мен кәсіпорындардағы 
жұмысшы жастар арасында аймақтық 
деңгейдегі өткен VII «Қайратты жастар» 
байқауында семейлік теміржолшы жастар 
үздіктер қатарынан табылған болатын.

Оған бір себеп, жастардың аймақ 
бойынша өтіп жатқан «Қайырымды 
істер марафоны» жобасына ерекше 
белсенділікпен қатысуы десек, қателес- 
пейміз.  Өңірдегі ең үлкен компанияға 

жергілікті әкімдіктің жастар ісі секторы 
көп арқа сүйейді. Сондықтан, Жеңіс 
мерекесі, қарттар күні, аз қамтылған 
отбасыларды әлеуметтік қолдау, қан 
тапсыру сынды шараларда алдыңғы 
орында теміржолшылар жүреді.

Жалпы, Мемлекет басшысының 
бастамасы бойынша қолға алынған 
«Қайырымды істер марафоны» жал-
пыұлттық жобасын іске асыру бойын-
ша ШҚО республика бойынша үздік 
нәтиже көрсеткенін айта кету керек. 
Құрамында семейлік теміржолшы 
жастар бар еріктілер 3 мыңға жуық 
әлеуметтік және қайырымдылық 
шаралар ұйымдастырып, 24 мыңнан 
астам адамға көмек қолын созыпты.

– Өткен жылдың басынан бері аймақ 

ЖАҚСЫЛЫҚ  ЖАСАП ЖАРЫСУДА
Семей теміржолының жастары қоғамдық іс-шараларда 
ерекше белсенділігімен танылған. Әсіресе, өңір бойынша 
ұйымдастырылатын түрлі қайырымдылық акцияларында 
теміржолшылар жақсылық жасап жарысуда. 

Қайырымдылық марафоны

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

жастары облысымыз бойынша халықа-
ралық және республикалық деңгейдегі 
6195 шара өткізген екен. Оған теміржол-
шылардан құралған еріктілер де елеулі 
үлес қосты. Әйтсе де, ұлттық компания 
басшылығы мен салалық кәсіподақ 
ұйымы тарапынан ұйымдастырылатын 
қайырымдылық акцияларын алғашқы 
орынға қоямыз, – дейді «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
басқарма төрағасы жанындағы жастар ісі 
жөніндегі кеңестің Семей ЖТ бөлімшесі 
бойынша аймақтық өкілі Арай Қоса-
нова. Мәселен, өткен айдың соңында 
Тәуелсіздіктің 30 жылдығына орай 
теміржолшы-ардагерлер арасындағы 
елеусіз қалған, мүгедектігі бар жандарды 
арнайы іздестіріп, хал-жағдайын біліп, 
қажетті көмек көрсетіп,  азық-түлік 
қоржынын тарту етіпті.

«Мұндай шаралар биылғы жылы да 
жалғасын табатын болады. Қазіргі таңда 
бөлімше басшылығының, кәсіподақ 
ұйымының ақыл қосуымен арнайы 
жұмыс жоспарын әзірлеп жатырмыз. 
Жастар тарапынан ұсынылатын креа-
тивті идеялар да қабылданады», – дейді 
жастар жетекшісі.

«Қандыағаш станциясында тұрып 
қалған №38 Семей-Маңғыстау пойы-
зының жолаушыларына қолдан келген 
барлық көмекті ұйымдастырдық. Вок-
залдың бірінші қабатында «Мейірімді 
жүрек жылуы» қайырымдылық қорының 
ұйымдастыруымен ыстық тамақ берілді. 
Станция жұмысшылары күндізгі ауы-
сымда 12 адам, түнгі ауысымда 5 адам 
қосымша көмекке келіп, жолаушыларға 
ыстық шәй, ас-су беріп, балаларға 
жаялық, сусын, сүт таратты», – дейді 
Жанна Иманова. 

риков и Дәуіржан Сайлау за добросовестное 
отношение к работе, четкое исполнение 
производственных задач по обеспечению 
безопасности движения поездов награж-
дены почетными грамотами «Алғыс Хат». 
Руководство Карагандинского отделения 
ГП и коллеги считают осмотрщиков-ре-
монтников настоящими героями, которые 
словно бойцы невидимого фронта изо дня 
в день спасают жизни людей от крушений 
и катастроф. 

Фото автора

Айта кетейік, елде тіркелген төтенше 
жағдайға байланысты 5 қаңтар күндері 
Қандыағаш станциясына №37/38 жо-
лаушы пойызы тоқтаған. Ішінде 275 

жолаушысы бар 12 вагондық жолау- 
шылар пойызының бастығы Қуатжан 
Исмағұлов қандыағаштық қонақжай 
теміржолшыларға жолаушылар атынан 
алғысын айтты.  

Пойыз жолаушыларына Қандыағаш 
станциясының жеке кәсіпкерлері де 
азық-түлік таратуға көмектескен. Ыстық 
тамақ пен қажетті бұйымдар вагондарда 
да үлестірілген. Аудан әкімдігі жағдайды 
бақылауда ұстау және ұйымдастыру жұ-
мыстарына көмектессе, желілік полиция 
қызметкерлері мен көлік прокуратурасы 
қауіпсіздік жайын қолға алыпты.   

«Жалғыз біз емес, бүкіл қала бір кісідей 
көмек жасады. Әсіресе пойыз тоқтап 
тұрған кезде вагондарды көмірмен 
қамтамасыз еткен жеке кәсіпкер Азамат 
Ертаевқа рахмет. Бір жарым тәулік бойы 
жолаушылардың тоңбауына жағдай 
жасады», – дейді вокзал басшысы. 

Суретті түсірген автор


